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خیلــی ضربتــی مــی روم ســراغ نکاتــم 
درباره موضوع کارخانــه نوآوری و خبر 
تعطیلــی احتمالــی آن. بــا ایــن توضیــح خیلی 
روشــن که اگــر همیــن کارنــگ را از شــماره یک 
دنبــال کــرده باشــید، می بینیــد کــه بــرای مــن 
 )Innovation Location( »جاومکان نوآوری«
یکی از عناصر تاثیرگذار اکوسیستم های نوآور 
و اســتارتاپی محســوب می شــوند و مــدام بــا 
همکارانم درباره آن ها نوشته ایم 
و از نقش تاثیرگذارشان گفته ایم. 
پس من ضــرورت حیــات و ادامه 
کار فضاهایــی چــون کارخانــه 
اینکــه  از  فــارغ  را  نــوآوری 
آدرس شان کجا باشــد یا مالک و 
کارگزارشــان چــه کســی باشــد 
خیلــی خیلی مهــم می دانــم. اما 
ایــن چنــد نکتــه را هــم نبایــد در 
ماجرای کارخانه نوآوری آزادی از 

نظر دور داشت.

 اول و قبــل از هــر چیــزی باید قــدردان 
آقای »علی اکبر علیزاده« و خانواده اش 
و دیگر سهامداران آما بود که یک فضای بزرگ 
را تقریباً در وسط تهران در اختیار استارتاپی ها 
گذاشتند. این روزها استوری ها و خبرها و حتی 
بیانیه ها را که می خوانم، بسیاری اینگونه اند که 
گویــی ایــن خانــواده و ایــن شــرکت صنعتــی 
می خواهــد بــه زور خانه اســتارتاپ ها را بر ســر 
آن ها خراب کند. اینکه مدام بازگو کنیم که یک 
خرابــه را اجــاره کردیــم و حــالا کــه آبــاد شــده 
می خواهنــد آن را از مــا بگیرنــد، دور از انصــاف 
است. شخصی ملکش را با یک شرایطی که با 
چشــم غیرمســلح بــه خوبی دیــده می شــده با 

تخفیف های ویژه اجاره داده و منت گذاشتن بر 
سر او که خرابه را آباد کردیم کار درستی نیست. 
اکوسیستم درهرصورت و با هر نتیجه ای که رقم 
بخــورد بایــد قــدردان ایــن اقــدام کارخانــه 
الکترودسازی آما و خاندان علیزاده باشد و البته 
»ســعید رحمانی« که فارغ از منافع اقتصادی 
ســرآوا و اســتارتاپ هایش، تلاشــش بــرای 
راه انــدازی ایــن فضــا درنهایــت یــک حرکــت 

اکوسیستمی ارزنده و تحسین برانگیز بود.

 مــن یکــی از منتقــدان بــاز شــدن پای 
دولتی هــا بــه اکوسیســتم اســتارتاپی 
بوده ام. راستش الان هم نظرم چندان تغییری 
نکرده. اما از همــان ابتدا هم کــه مخالف بودم 
بــاور داشــتم کــه دولــت بــه هــر حــال یکــی از 
بازیگران اکوسیستم های نوآوری در همه جای 
دنیاســت و نمی شــود نادیــده اش گرفــت. امــا 
خــب، همــه مــا می دانیــم کــه نادیــده نگرفتن 
دولت با شراکت با دولت دو مقوله جداست. 

 البته که حضور دولت به خودی خود در 
یک فضای نوآوری چیز بدی نیست و در 
بســیاری از نمونه هایــی کــه ایــن روزهــا کارخانه 
نوآوری آزادی را با آنها مقایسه می کنند، دولت 
خیلی هــم بازیگر موثری بوده اســت. مثــلاً نگاه 
کنید به حمایت های امانوئل مکرون و دولتش از 
»استیشن اف پاریس« و مدیر جوان آن »رکسانا 
ورزا«. اما می دانیم درباره همه دولت ها نمی توان 
تا این اندازه خوش بین بود. حالا چرا این موضوع 
را وسط کشیدم؟ کارخانه نوآوری آزادی از روز اول 
قرار بوده کارخانه نوآوری هم آوا باشد با مالکیت 

سرآوا.
ادامه در صفحه ۵

INTROسرآغاز

چهار نکته که باید در ماجرای کارخانه نوآوری ببینیم
و بدانیم و البته از آن ها درس بگیریم 

خطر بازگشت به تنظیمات کارخانه

در نشست کانون کارآفرینی استان تهران مطرح شد

رابطه محیط زیست و کارآفرینی
چگونه باید باشد؟

هشــتمین نشســت تخصصی کانون کارآفرینی اســتان 
تهران با عنــوان »کارآفرینی و محیط زیســت« با حضور 
متخصصیــن این حــوزه برگــزار شــد. رابطــه کارآفرینی و 
محیــط زیســت،  کارآفرینــی در حــوزه محیــط زیســت،  
آســیب هایی که توســعه کار به محیط زیســت می زند یا 
امکاناتــی کــه محیط زیســت بــرای ایجــاد کار در اختیار 
انسان قرار می دهد ازجمله مسائلی است که می توان در 
رابطه با کارآفرینی و محیط زیست مورد بررسی قرار داد.
در نشســت اخیر کانــون کارآفرینی اســتان تهــران که با 
حضــور »اطهــره نــژادی«، پژوهشــگر حــوزه برنامه ریزی 
محیــط زیســت و عضــو هیئت مدیــره خانــه فرهنــگ 
و توســعه پایــدار؛ »حمیدرضــا پناهنــده«، مؤســس و 

مدیرعامــل شــرکت پنــدار پلیمــر پیشــرو؛ 
رئیــس  و  مؤســس  گلــزاری«،  »ابوعلــی 
هیئت مدیره شرکت خاک، آب، انرژی زربین؛ 
»ســید توحیــد صدرنــژاد«، رئیــس اتحادیه 
صنایــع بازیافت ایــران و عضــو هیئت مدیره 
و دبیــر خانه صنعت، معــدن و تجارت تهران 
برگزار شــد، مســائل مربــوط بــه کارآفرینی و 

محیط زیست بررسی شد.

 کارآفرینــی و محیــط زیســت از 
نگاه های گوناگون

به گفتــه اطهره نــژادی، دو نــگاه در خصــوص کارآفرینی 
و محیــط زیســت وجــود دارد؛ یــک نگاه بــه ایــن رویکرد 
اشــاره دارد کــه هرچــه تعــداد کســب وکارها بیشــتر 
می شــود محیط زیســت بیشــتر آســیب می بینــد. نگاه 
دوم البتــه کامــلاً برعکــس این رویکــرد اســت و می گوید 
با توســعه کســب وکارها آســیب کمتری متوجــه محیط 
زیســت خواهد بود. البتــه رویکــردی هم وجــود دارد که 
کسب وکارها با درآمد بالا میزان آسیب کمتری به محیط 

زیست وارد می کنند.
او در ادامه تأکیــد کرد: »بایــد به این نکته توجه داشــت 
که برای رسیدن به کارآفرینی سبز و پایدار به کارآفرینان 

اجازه دهیم تا به عنوان کنشگرانی فعال در عرصه محیط 
زیســت و کارآفرینی ظاهر شــوند. از طرف دیگــر اگر قرار 
باشــد ســازمان های حفظ محیط زیســت تصمیم گیری 
دقیقی درباره این موضوع نداشته باشند، کسب وکارهای 
ما دچــار انفعــال خواهند شــد. بایــد رابطــه کارآفرینی و 
محیط زیســت را به صــورت موضوعــی پویا ببینیــم زیرا 
متغیرهــای زیــادی از هــر دو ســو بــر یکدیگــر تأثیرگــذار 

هستند.«

 دولت هــا به خاطــر منافع خود بــه محیط 
زیست آسیب می زنند

رئیــس هیئت مدیــره  و  گلــزاری، مؤســس  ابوعلــی 
شــرکت خــاک، آب، انــرژی زربیــن، از دیگــر 
ســخنرانان ایــن نشســت بــود. او مدت ها در 
حــوزه مدیریــت پســماند تحقیــق و مطالعــه 
داشــته و با چالش هــای ایــن حوزه بــه خوبی 
آشناســت. او در ادامه نشســت با اشــاره به 
رابطه کســب  وکارها و محیط زیســت گفت: 
»برخــی از کســب وکارها گمــان می کننــد اگر 
محیط زیست را رعایت کنند کسب وکارشان 

دچار زیان خواهد شد.«
گلــزاری در ادامــه در خصــوص نقــش دولت 
در مقابــل محیط زیســت گفــت: »بــه اصلاحیــه قانون 
پسماند در کشورهای مختلف توجه کردم و دستاورد این 
تحقیق نشــان دهنده این موضوع بود کــه همه دولت ها 
به خاطر منافع خود به محیط زیســت آســیب می زنند؛ 
بــه همیــن خاطــر قدرت هــای مردمــی و ان جی او هــای 
محیط زیســتی می تواننــد فشــارهای اجتماعــی مثبتی 
در راستای حفظ محیط زیست به دولت ها وارد کنند.«

او در ادامــه به مســئله آمــوزش در حوزه محیط زیســت 
اشــاره کــرد و گفــت: »آمــوزش نیــاز اصلــی مــا در حــوزه 
محیط زیست است، زیرا هم اکنون در بحران های محیط 
زیســتی رتبه اول را داریــم و این معضل جز بــا آموزش و 

فرهنگ سازی حل نخواهد شد.«
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انتشار نسخه جدید صاپ
 نسخه جدید اپلیکیشن صاپ 
بانــک صــادرات، بــا ویژگی هایــی ماننــد 
خدمات تکمیلی چک، جمــع آوری وجوه 
صندوق هــای قرض الحســنه مجــاز و ... 

منتشر شد.

 افزایش ۹درصدی ترافیک 
مرسولات

مدیرعامــل شــرکت ملــی پســت بــا بیان 
اینکه پیش بینی افزایش ترافیک در سال 
جاری ۱۲ درصد بوده، از تحقق ۹ درصدی 

ترافیک در هفت ماهه امسال خبر داد.

خداحافظی کاشی از سداد
»محمد حســین کاشــی« پــس 
از گذشــت نزدیک به دو ســال از ســمت 
مدیرعاملی شــرکت ســداد خداحافظی 

کرد.

رونمایی از توبانک جدید
نسخه جدید اپلیکیشن توبانک 
رونمایــی شــد. در ایــن نســخه امکاناتــی 
مانند افتتاح حساب، احراز هویت آنلاین، 
صدور ســفته الکترونیک، خرید بلیت و 

بیمه در دسترس است.

»عیسی زارع  پور«، در حاشیه همایش ملی نسل پنجم 
 )5G( ارتباطات، دلیل عدم توسعه نسل پنجم اینترنت
را مشــکلاتی در تأمین امکانات بــرای اپراتورها معرفی 
کــرد. وزیــر ارتباطــات دربــاره اینترنــت نســل پنجم در 
کشور، در حاشیه همایش ملی نســل پنجم ارتباطات 
توضیح داد: »در حال حاضر بیش از ۹۰ درصد از کشور 
در نقاط شهری تحت پوشش نسل چهارم و چهارونیم 
هستند و در روستاها هم نزدیک به ۹۳ درصد به نسل 

سوم و چهارم اینترنت دسترسی دارند.« 
زارع پور در میان صحبت هایش خاطرنشــان کرد: »دو 

الــی ســه محــدوده فرکانســی وجــود دارد کــه فرکانس 
طلایی برای نسل پنجم محسوب می شــوند و در حال 
حاضر در آستانه واگذاری یکی از آنها )۳۸۰۰_۳۷۰۰( 
بــه اپراتورهــا هســتیم کــه بــه زودی اعــلام عمومــی 

می شود.«

 نسل پنجم اینترنت آن طور که باید پیش 
نرفت

نســل پنجــم امــا متناســب بــا چیــزی کــه باید باشــد، 
پیش نرفتــه و دلایل مختلفــی هم دارد که یکــی از آنها 

تأمین تجهیزات برای اپراتورهاست که کمی با مشکل 
رو به رو بوده اســت. زارع پور ضمن بیان این مســئله در 
ادامه افزود: »از ســوی دیگر مدل اقتصادی شــبکه به 
صورتی نیست که اپراتور تمایل به سرمایه گذاری روی 
آن داشــته باشــد. همچنیــن زیرســاخت کشــور بــرای 
اســتفاده از نســل پنجــم آمــاده نبــود و بی تی اس هــای 
نسل پنجم حتماً باید از طریق فیبر نوری متصل شوند 
و شبکه فیبر نوری در شهرها کامل نیست. ان شاءالله 
با اجــرای پروژه فیبــر نوری برای نســل پنجم هــم آماده 

خواهیم شد.«

زارع پور درباره دلیل عدم توسعه 
نسل پنجم اینترنت عنوان کرد

مشکل، تأمین 
امکانات برای 
اپراتورهاست

دبیر شورای عالی فضای مجازی در رویداد ملی هفته ایران دیجیتال

هوشمندسازی اولویت اصلی است
آقامیری، دبیر شــورای عالی فضای مجــازی در اولین روز 
رویــداد هفته ایــران دیجیتــال، که توســط گــروه علمی_
تحلیلی طیف برگزار شد، از مشــکلات حوزه ICT گفت. 
به گفتــه محمدامیــن آقامیــری، تعدد مــوارد اشــکال در 
ایــن حــوزه و ورود نهادهای متعــدد بــرای حل ایــن موارد 
نشــان از اشــکال در طراحی سیســتم فنــاوری اطلاعات 
و ارتباطــات کشــور دارد. او در خــلال صحبت هایــش بــه 
پایین بودن تعرفه ها اشــاره کــرد و در این زمینــه حق را به 
اپراتورهــا داد. در ادامــه نیــز بــه بحــث هوشمندســازی و 
اهمیت آن در حوزه های مختلف اشاره کرد و بیان  داشت 
که هوشمندسازی در حوزه های مختلف می تواند باعث 

صرفه جویی در منابع کشور شود.

 شــبکه ملــی اطلاعــات دیگــر یــک جعبه 
سیاه نخواهد بود

آقامیری در ابتدای ســخنرانی خــود در رویداد ملی هفته 
ایران دیجیتال گفت: »موضوعاتی که برای یافتن راه حل 
آنها تلاش می کنیم، یکی شــبکه ملی اطلاعات است که 
از حدود هشــت ســال پیــش مطــرح شــده و در دوره های 
مختلف گزارش های مختلفی درباره آن داده شده است. 
شــبکه ملــی اطلاعــات بــرای بیشــتر مــردم و حتــی برای 

بسیاری از متخصصان مانند یک جعبه سیاه است.«

 در سیستم ICT مشکلاتی وجود دارد
آقامیــری در ادامه و با اشــاره به مشــکلات متعــدد حوزه 
فناوری اطلاعــات و ارتباطات بیان کــرد: »اگر موضوعات 
و مشکلات موجود در حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات 

کشور در بخش های مختلفی چون تعرفه، ترافیک شبکه 
ثابت یا ســیار، اختلال در پلتفرم های خارجــی و داخلی، 
کیفیت و اختلال در شــبکه و غیره است که هر از چندی 
مطرح می شود، این تعدد مشکلات از نگاه سیستماتیک 

روشن کننده وجود مشکل در کل سیستم است.«
آقامیــری مطــرح کــرد: »طبــق تحقیقــات انجام شــده در 
صنعت و بــه گفتــه متخصصــان، حجــم زیــاد موردها و 
مشکلات متعدد پیش آمده در سیستم نشان دهنده بروز 
یک مشــکل در طراحی سیستم اســت؛ اگر این موضوع 
اصلاح شــود مشــکلات مجموعه بــه صــورت روتین حل 

خواهد شد.«

 متولی هوشمندســازی از نهادهــای نوآور 
باشد

آقامیــری در ادامــه دربــاره هوشمندســازی گفــت: 
»هوشمندسازی در حوزه های مختلف از اولویت های ما 
محسوب می  شود که در سند توسعه تحول دیجیتال هم 
به این موضوع اشاره شده است. همیشه در بحث متولی 
بودن هوشمندسازی مشکلاتی وجود دارد مبنی بر اینکه 
آیا یک نهاد ســنتی می تواند متولی این حوزه باشــد؟ در 
حالی که باید متولی هوشمندســازی از نهادهــای نوآور و 

مسلط بر حوزه ICT باشد.«



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۲۰
۱۴ آبـــــــــــــــــــــــــان ۱۴۰۲
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم
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ایده ناتمام کارخانه نوآوری آزادی

GUEST NOTEیادداشت مهمان

با توجه به استقرار ۳ ساله در محل کارخانه نوآوری 
آزادی و مشــاور طرح توسعه شــرکت هم آوا در آن 
مقطع و همین طور مشــاور کســب وکار برای یکی 
از ســوله های کارخانه قبل از احــداث و با توجه به 
اتمــام زمان قــرارداد بــا مالــک ملک )شــرکت آما( 
نکاتی که به عنوان مشــاهدات، تجربه و با تلاش 
جهت حفظ اســرار ذینفعان، می توانم بازگو کنم 

به شرح زیر است:
ایده اولیه این طرح در سال های ۹5، ۹6 توسط آقای 
»ســعید رحمانی« مطرح و بــه دنبــال آن اجرایی 
شد. این ایده بســیار جذاب و نوآورانه  بود و در آن 
ســال ها هنوز چنین فضای منســجم و متمرکزی 
برای استقرار اســتارتاپ ها وجود نداشت و حتی 
پیشــوند کارخانه که متأثــر از ماهیت قبلی ملک 
که کارخانــه  تولیــدی بــود و بعدها مورد اســتفاده 
ســایر فضاها قــرار گرفــت نیــز نشــان از خلاقیت 
ایشان داشــت. کارخانه ای که قبلاً تولید الکترود 
داشــت و قــرار بــود کارخانــه فکــر و 
ایــده شــود و کســب وکارهای نوآور 
از دل آن بیــرون بیاینــد. البتــه لازم 
به ذکر اســت کــه ایــن ایــده در دنیا 
نیز به عنوان کســب وکاری سودآور 
شــناخته نمی شــود و ارزش افزوده 
آن تکمیــل زنجیره نــوآوری و ایجاد 
شبکه و هم افزایی تیم های مستقر 

است.
مذاکرات آقای رحمانــی منتهی به 
قرارداد اجاره 5 ساله تا پایان اسفند 
۱۴۰۱، با نرخ ثابت اجاره برای کارخانه ای متروک و 
بلااستفاده، برای هر دو طرف برد محسوب می شد. 
این کارخانه به دلیل قوانین شهرداری مبنی بر لزوم 
خروج کارخانه های تولیدی تا شعاعی مشخص از 
شهر، سال ها بدون اســتفاده رها شده بود. اینکه 
چرا خریداری نشد، احتمالاً به شرایط اقتصادی 
آن دوره و تمایل به سرمایه گذاری در حوزه نوآوری 
با احتمال رشد بالاتر نسبت املاک، ارتباط دارد. 
هر چند بــا شــرایط امــروز اقتصاد کشــور و رشــد 
افســار گســیخته تورم خصوصاً تورم مسکن، به 

نظر تصمیمی اشتباه بود.    
در ادامه به دلیل بروز مشکلات برای آقای رحمانی 
و خروج ایشان از کشور، اجرای ایده های ایشان به 
شکلی که باید انجام نشد و کارخانه نوآوری آزادی 
عملاً به بنگاه املاک جهت اخذ اجاره تبدیل شد 
و اهمیتی به سینرژی تیم های مستقر داده نشد 
و ملاک اصلی اجاره ســریع تر و ایجــاد حداکثری 
درآمد و ارائه حداقلی خدمات بود. طرح هایی هم 
که برای توســعه فضا و رشــد کســب وکار از طریق 
همکاری با نهادهای بزرگ مطرح و پیگیری شد، به 

نتیجه دلخواه نرسید.
همــکاری بــا پــارک پردیــس بــر اســاس تصمیــم 
استراتژیک )احتمالاً رفع برخی مشکلات ایجاد 
شده برای سرآوا و استفاده از تسهیلات معاونت 
علمی( وضعیــت مدیریــت کارخانــه را پیچیده و 
عملاً قفل کرد. دستاورد این همکاری هم باز شدن 
پای دولتی ها از نمایندگان مجلس و وزرا تا افتتاح 

چندباره کارخانه توســط رئیس جمهور وقت بود 
و کارخانه نــوآوری آزادی تبدیل بــه نمادی جهت 

نمایش و شوآف نوآوری کشور شد. 
هر یک از ۱۰ ســوله مســتقر در کارخانه قراردادی 
مجزا با شــرکت هــم آوا منعقــد کردند و دو ســوله 
از ایــن ۱۰ ســوله نیــز طــی مشــارکت بــا پــارک بــه 
ایشــان واگذار شــد و همچنیــن پــارک از مجموع 
اجاره ها نیز درصدی اخذ می کرد و از محل شــارژ 
نیــز هزینــه حقــوق حراســت و آب و بــرق پــارک 
پرداخت می شد. تا جایی که اطلاع دارم، سوله ها 
از تســهیلات مالی معاونــت و صندوق بــه عنوان 
وام کم بهره و یا بلاعوض استفاده کردند؛ هر چند 
اغلب شــرکت های کوچک مســتقر نتوانســتند 
از تســهیلاتی نظیــر معافیــت مالیاتــی و بیمه ای 
بهره ای ببرنــد. کارخانــه خصوصاً بخــش مربوط 
به شــرکت هم آوا مشــکلات زیرســاختی فراوانی 
داشــت، نظیر قطعــی مــداوم برق بــه دلیــل عدم 
پرداخت قبوض، مشکلات سیستم سرمایشی و 
گرمایشی و استدلال مدیریت عموماً عدم توجیه 

سرمایه گذاری بیشتر در ملک اجاره ای بود!
اینکــه شــرکت های مســتقر در کارخانــه بــه طور 
مجزا هزینه های بالا و عجیبی بــرای محیط کاری 
خود کردند به سیاســت آنهــا مربوط اســت؛ کما 
اینکه این هزینه ها توســط ســایر اســتارتاپ های 
بزرگ کشور نیز در املاک استیجاری خود صورت 
می گیرد و همین فضاهای کاری جذاب نیز منجر 
به جذب بســیاری از نخبگان جوان شــده  است و 
عملاً این شــرکت ها منافع و ســود اصلی را از این 
طریق کســب کرده انــد. هر چنــد اغلب ســوله ها 
هزینه هــای زیرســاختی خــود را بــه نحــوی انجام 
دادند که پس از پایان مدت قــرارداد، تجهیزات را 
نیز ببرند و این موضوع همیشــه از ســوی مدیران 

آنها عنوان می شد.
در دو ســال اخیــر نیــز هــم آوا عمــلاً در مدیریــت 
کارخانــه نقشــی جــز اخــذ اجاره هــا نداشــت و 
سیاست ها عموماً از سمت پارک اعمال می شد. 
سیاست هایی نظیر برخوردهای عجیب حراست 
کارخانه با ایونت هــا و افراد در بــدو ورود و قوانینی 
نظیر محدودیت ساعت خروج که هیچ سنخیتی 

با فضای استارتاپی کشور نداشت.
اجاره اتاق ها و فضاها نیز بعضاً تا سالی چند نوبت 
افزایش داشــت به طوری که هــدف اصلی کاهش 
هزینه استقرار استارتاپ کوچک در سال های اولیه 
عملاً تامین نشــد و مبالــغ اجاره حتــی با بهترین 

نقاط اداری تهران برابری می کرد!
۱۰- جــدا از بحث جدی حــق مالکیت خصوصی 
و احتــرام بــه آن، خصوصــاً اینکه مالک شــرکتی 
سهامی عام است و نباید حق سهامداران پایمال 
شــود و بــا وجــود گذشــت ۸ مــاه از اتمــام قــرارداد 
اجاره، امیدوارم کارخانــه نــوآوری آزادی به عنوان 
نماد نوآوری کشــور و جایی که خاطره های زیادی 
ساخته، با رضایت مالک همچنان به فعالیت خود 
ادامه دهد و اکوسیســتم نــوآوری نیــز در آینده با 
اتخاذ برنامه و سیاست منسجم بتواند به صورت 

مستقل مسیرش را برود.

 سکانس اول: محمد دســتم را گرفته که به جایی 
نخورم. زیرزمین تاریک تاریک است و برای بار اول 
کوری را تجربه می کنم. زیر پاهای مان پر از خرده ریز است. 
بعضی های شان وقتی پایت را زمین می گذاری می شکنند 
و بعضی ها فقط خاک بلند می کنند. بالأخره نور موبایلش 
را روشــن می کند. به نظر می رســد به اندازه کافی از عنصر 
غافلگیــری بــرای مواجهه من بــا آن فضا اســتفاده کــرده و 
لذتش را برده. زیرزمین ســوله شــماره ۴ کارخانه اما، جای 

اسرارآمیزی است؛ پر از خرده های تاریخ. 

 ســکانس دوم: فراخــوان جلســه 
داده اند. بخشــی از کارخانه بازسازی 
شده اســت. ســاختمان U شــکل آن جلو یک 
جور مقر فرماندهی است. از معمار و بنا تویش 
می آید و می رود تا کوفاندر و کافه دار. همه دارند 
بخشی از آرزوهای خوشگل آینده را می سازند. 
توی راه پله به دیالوگ ها گــوش که بدهی، همه 
دارند از روزگاری که عملیات بازسازی تمام شود 
حرف می زنند. می رسم به جلسه؛ مدیرعامل 
جدید آمده و همه تیم مدیریت کارخانه آینده 

نوآوری را جمع کرده و دارد با شور و هیجان روی شیشه با ۴ 
رنگ ماژیک چیــز می نویســد. ۱۲ رنگ از چیزی شــبیه به 
ماژیک هم روی میز جلویش ریخته و با همان ها توی دفتر 
و روی میــز و هرجایــی کــه ســفید مانــده باشــد، »نــوت« 
می نویســد. با خودت می گویی :»بابا نوآور« و می نشینی. 

هنوز سلام و احوالپرسی نکرده می پرسد: »تو اگه بودی، چه 
جوری از این کارخونه پول درمی آوردی؟« هنوز فکر نکرده و 
به شوخی می گویم: »کارواش می زدم«؛ در سطر بیست و 
یکم ســتون ســمت راســت با ماژیک نارنجی می نویســد: 
»کارواش«؛ بالای ستون را نگاه می کنم. به نارنجی نوشته: 

BM )بیزنس مدل(

 سکانس ســوم: توی راه پله جای سوزن انداختن 
نیســت. چند نفر نیروی خدماتی کت و شلواری 
روی دســت طرف هــای شــیرینی را از بیــن جمعیــت رد 
می کنند. بیرون ســالن اجتماعــات طبق عرف 
آن روزهای اکوسیستم )و شاید همچنان طبق 
عرف الان( همه در حال شبکه سازی و معاشرت 
هستند. از بالکن ســالن مجاور آمفی تئاتر که 
نگاه کنی همچنان کارگر و فرغون و کلاه ایمنی 
زرد می بینی. دو تا سوله اول البته مدتی است 
دارند با شمایل جدید کار می کنند. امروز، روز 
افتتــاح کارخانه اســت. هنــوز دنباله اســمش 
آزادی ندارد. ۳ بار قبل ایــن قرار بود افتتاحش 
کنند. هر بار نشــده بود. ســخنران اول پشــت 
تریبون می رود. فایل ارائه را که باز می کند، می گوید لوگوی 
شرکت من کو؟ توضیح می دهم که در تمام این مدت سعی 
کردیم برای کارخانه هویت مستقل بسازیم و اگر خاطرتان 
باشــد، قرار بــود نســبتش با شــرکت شــما را فریــاد نزنیم. 
همان طوری که فایل را بالا و پایین می کند می گوید: »پولش 
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را کی داده؟« و بعد از روی فلش لوگوی شرکت را کنار لوگوی 

کارخانه اضافه می کند.

 سکانس چهارم: می گوید با موبایلت فیلم بگیر! 
می گویــم خیــر ســرمان پــروژه عکاســی تعریــف 
کرده ایم. دوربین آن بالا دارد تایم لپس می گیرد. می گوید، 
نه! کسی حواسش به آدم ها نیست. همه دارند از ساخته 
شدن در و دیوار فیلم می سازند. شما از من بگیر. وقتی سر 
تیرآهن را گرفتم و بلند کردم. آن سوله کارخانه نوآوری، سه 
ماه بعد از این لحظه تبدیل می شود به جایی که ۳ سال بعد 

زندگیم را قرار است آنجا بگذرانم.

 سکانس پنجم: از صبح همه چیز یک جور دیگر 
است. سروشکل پارکینگ ها، رنگ و لعاب آدم ها، 
حتــی لبــاس بچه هــای جلــوی در تغییــر کــرده. ترکیــب 
ماشین هایی که می آیند می روند هم به پرشیاهای سفید و 
سیاه محدود شده. تابلوی برنجی نسبتاً بزرگی روی دیوار 
سفید پشت ساختمان U نصب شده که البته رویش را با 
پارچه ســفید پوشــانده اند. امــروز قــرار اســت کارخانه باز 
افتتاح شود. این بار به شکل رسمی تر از دفعات قبل البته. 
رئیس جمهور وقت می آید، پارچه را کنار می زند، اسم آزادی 
به نام کارخانــه اضافه می شــود، آن هایی که منتظــر امروز 
بودند، عکس یادگاری می گیرند. پشت تریبون می گویند 
همیــن الان ۲ هزار نفــر از جوانان ایــن مرز و بــوم در فضای 
کارخانه مشغول کارند و عین سریال های سروش صحت، 
عده ای که همیشه مسوول حل کردن مشکلات اند سریع 

یادداشت می کنند: حل مشکل اشتغال جوانان. 

 سکانس ششم: حالا تقریبا کســی از آن تیم روز 
اول باقی نمانده. ســازوکارعوض شــده. بعضی ها 
مهاجرت کرده اند، بعضی ها وانمود به مهاجرت کرده اند، 
بعضی ها خودشان کسب وکار راه انداخته اند، بعضی های 
دیگر از جمله من و چند نفر دیگر مشــغول کار دیگری در 
یکی از سوله های کارخانه هستند. بازسازی کارخانه تقریباً 
تکمیل است و البته که نوشته نارنجی BM سر ستون اول 
از سمت راست، حالا پاسخ درخورش را پیدا کرده؛ آنچه که 
در عمل دارد اتفاق می افتد، همان فرمول همیشه جواب ده 
همیشگی است: اجاره فضا!  البته که رســم روزگار چنین 

است.

 سکانس هفتم: متاسفانه یا خوشبختانه چون 
رســم روزگار چنین اســت، از آنجا رفتــه ای. هر از 
گاهی البته برای شبکه سازی)!( همچنان گذارت به کارخانه 
می افتد. هر بار، نیم طبقه ای، کانکســی، میــز و صندلی، 
پارتیشــنی اضافــه شــده و فضاهــای بیشــتری بــا مــدل 
اشــتراکی در اختیــار آنهایــی کــه می خواهنــد در بطــن 
اکوسیستم نفس بکشند گذاشته شــده. کسی اما انگار 
نگران آینده نیست. نگران قرارداد 5 ســاله ای که از همان 
روز اول هــم هربــار می پرســیدی بعــد 5 ســال چــه؟ همــه 
می گفتند تمدید می کنیم. و وقتی می پرسیدی اگر مالک 
نخواست تمدید کند چه؟ با خوشبینی غالب اکوسیستم 
نوآوری در ایــران جــواب می گرفتی کــه بالاخره یکــی پیدا 

می شود پولش را می دهد و می خریمش. 

 سکانس هشتم: اگر با هرعنوان و سمتی، تجربه 
کار در فضــای کســب و کارهای نوآورانه را داشــته 
باشید، می دانید که در کنار همه اتفاقات خوبی که در این 
اکوسیستم می افتد، نوعی از BM همیشه وجود دارد که 
از یک جایی به بعد تبدیل می شــود به مکانیــزم بقای آن 
دسته از کسب و کارهایی که BP درســت و درمان و زمینی 
ندارند. آن هم ارزشگذاری های فضایی و جذب سرمایه بر 
پایــه همیــن ارزشــگذاری ها اســت. در واقــع هســتند 
کســب و کارهایی که به قول معــروف فاند می گیرنــد، برای 
اینکه زنده بمانند که در راند بعدی هم فاند بگیرند! معمولاً 
در جلسات مذاکره ســرمایه گذاری این جور کسب و کارها 
یک ســری کلیدواژه دارند. »نخبه«، »۹5 درصد شکست 
در کسب و کارهای استارتاپی«، »برندینگ«، »مسوولیت 
اجتماعی« و... صاحبــان این بیزنس ها که معمــولاً از این 
مدل مذاکــره به صــورت مقطعــی جــواب می گیرنــد، کلی 
سابقه شکست در کسب و کار دارند و کلی عکس یادگاری 
KPI قاب شده با تابلوهای افتتاح پروژه ها و گزارش های زدن

ها.

 ســکانس نهم: نظریه نامحبوب این یادداشــت 
این اســت که آنچــه به عنــوان بیانیه هــم آوا و در 
برخی برداشت ها ساکنان کارخانه نوآوری آزادی در حال 
دست به دست شدن است، حسی را منتقل می کند که 
انگار دارد به یکی از ســرمایه داران اکوسیســتم می گوید، 
برپایــه همــان مســئولیت اجتماعی نانوشــته بیا و شــما 
خریدار ملکی باش که مالک با هر توجیه و منطقی قصد 
فروشــش را کرده. درســت اســت که متن مــدام می گوید 
»مالــک محتــرم«، اما بیشــترمان موقــع خوانــدن بیانیه 
دوســت داریــم فکــر کنیــم از فعــل معکــوس در نوشــته 
استفاده شده. چون کلاً این جور وقت ها علاقمندیم پای 
سرنوشــت و روزگار را بکشــیم وســط کــه یادمــان بــرود از 
همان روز اول هم پاسخ روشــنی برای سوال »بعد 5 سال 

چه؟« نداشته ایم.

 ســکانس دهم: مســأله کارخانــه نــوآوری آزادی 
هرچــه باشــد، راه حلــش بازی هــای همیشــگی 
اکوسیستم ابری نوآوری در کشور نیست! فراموش کردن 
تصویــر آرمانــی روزهــای اول و خــاک گرفتــن عکس هــای 
یادگاری و بده بستان های مگوی این سال ها نباید باعث 
شود این بار هم راه حل مان یافتن فرشته نجاتی باشد که 
ناگهــان بــا اســب ســفید می آیــد و اکوسیســتم را از یک 
فاجعه دیگر نجات می دهد. اگر به کارخانه، به چشم یک 
کســب و کار نگاه کنیــم، راه حل ســاده اســت. اگــر چنین 
پلتفرمی، پتانسیل درآمدزایی و رشد برپایه نوآوری )و نه 
برپایه افزایش اجاره ماهانه( داشــته باشــد، حتماً کسی 
پیدا می شود که سرمایه اش را با کمال میل خرج زنده نگه 
داشــتن آن کند. اما اگر کســی به فریــاد وامصیبتای مان 
گوش نمی دهد، حتماً یک جای کار دارد می لنگد و شاید 
در چنین شرایطی به قول آن فیلم، یک پایان تلخ، بهتر از 

یک تلخی بی پایان باشد!  

ادامه از صفحه 2 

خطر بازگشت به تنظیمات کارخانه 

INTROسرآغاز

 از یک جایی بــه بعد، یا از روی حســن 
نیت »سورنا ستاری« یا اعتمادی که آن 
زمان اســتارتاپی ها به دولت وقت داشتند، پای 
دولتی ها در قالب پارک پردیس بــه این فضا باز 
و  برندینــگ  و  راه انــدازی  مســیر  و  شــد 
بهره برداری های مادی و معنوی از این فضا کمی 
منحرف... از بیانیه هم آوا هم مشخص است که 
از تلاش های معاونت علمی در دوره فعلی برای 
مذاکره مؤثر با آما چندان راضی نبوده اند و گویا 
آنگونــه کــه از دولــت انتظار داشــته اند پــای کار 

نایستاده است.

 شــاید اگــر از همــان روزهــای اول یــک 
کارخانــه نــوآوری تمامــاً خصوصــی راه 
می افتــاد و روی کمک هــا و حمایت هــای دولتی 
این قدر حساب باز نمی شد، سرنوشت تلخ این 
روزها هم رخ نمی داد. شــاید اگــر آن 6۰ میلیارد 
تومان هزینه سال ۹۷ که خرج بازسازی این فضا 
شــد یــا یــک عــدد بیشــتری بــا مشــارکت 
ســرمایه گذارهای دیگر برای خرید همین مکان 
یا مکان دیگری صرف شده بود، باز ماجرا امروز 
خیلی فرق می کرد. می دانم که این ها همه شاید 
و اگر هســتند و احتمــالاً آدم های درگیــر در این 
پــروژه در آن روزها تلاششــان را کــرده و بهترین 
تصمیم را گرفته اند اما حداقل فکر می کنم یکی 
از کارهایــی کــه ایــن روزهــا در کنــار آه و ناله های 
استارتاپی باید انجام دهیم نقد گذشته و درس 
گرفتــن بــرای آینــده اســت. درســی که مــن فکر 
می کنم خلاصه اش این است که دولتی ها )حتی 
دولتی کــه فکــر می کنیم با همــه برنامه هــای ما 
همــراه اســت( گزینه های خوبــی برای شــراکت 

به خصوص در امور خطرپذیر نیستند! 

 هیچ چیز تمام نشده است. چیزی که 
مــا در ایــن اکوسیســتم در همــه ایــن 
سال ها دیده ایم، روزهای سخت بوده اما باز دوام 
آورده ایــم. اینکــه مهــر پایــان را بــر اکوسیســتم 
اســتارتاپی بزنیم، آن هم به خاطــر اینکه مالک 
یــک ملک بــا همــه مذاکــره ای که بــا او شــده در 

نهایت حاضر نیست قرارداد اجاره آن را تمدید 
کنــد، کار درســتی نیســت. ایــن ماجــرای 
خودخواهانــه جوشــیدن دیــگ صرفــاً بــرای 
خودمان را باید کنــار بگذاریــم. کارخانه نوآوری 
یک مکان تأثیرگذار بوده و خواهد ماند اما نباید 
آن را مترادف همه اکوسیستم کنیم که اگر به هر 
دلیلی ادامه پیــدا نکرد، اســتعدادها و آدم های 
باانگیــزه دیگر ناامید شــوند که همــه چیز تمام 
شــد. کارخانــه حاصــل تــلاش و انگیــزه جمعی 
اســت که باید به آن ها دســت مریزاد گفت و تا 
آنجا که می شود آن ها را یاری کرد که آن را حفظ 
کنند اما این تعبیرها که این روزها می شود هم، 
در نهایت برای کل اکوسیســتم زیان بار خواهد 

بود.

 اما یک پیشنهاد. چرا استارتاپ هایی 
که پیشــتاز تجــارت الکترونیــک، بازار 
گردشــگری، ســلامت، حمــل و نقل و ... کشــور 
هستند با سرمایه گذارهای کاملاً خصوصی که 
در آن ها سهم دارند، خودشان جمع نمی شوند 
یک فضای دیگر را خریداری کنند و یک کارخانه 
نوآوری راه بیندازند که محتاج حمایت دولت و 
ارفاق آما نباشند و مدام دست و دلشان نلرزد که 
کی صاحبخانه به سروقتشــان می آیــد؟! کاملاً 
جدی می گویم و بدون طعنه و کنایه. سوال من 
این است که واقعاً کل اکوسیستم استارتاپی ما 
که استارتاپ هایش مدام گزارش سالانه رشد و 
فتح الفتــوح می دهنــد، آن قــدر تــوان نــدارد کــه 
نخواهد زورش را بدهد التماس به یک شــرکت 
الکترودسازی؟ )اینجا را دیگر کنایه آمیز گفتم!( 
جدی و کنایه این حرف را رها کنید و بچسبید به 
اصل آن. به نظرم ما و اکوسیستمی که داریم با 
همــه هیاهویی کــه برپــا کرده ایــم هنــوز هیچی 
نیستیم. حتی قدرت خرید یک ملک روبه روی 
فرودگاه مهرآباد را هم نداریم. باید کمی تواضع 
پیشــه کنیم و به جــای طلبــکار بــودن از زمین و 
زمان برای رشــد واقعی خود و کسب وکارها و در 
نهایــت اکوسیســتم مان بیشــتر تــلاش کنیــم. 

همین.

جا و مکان
نوآوری

I N N OVAT I O N 
L O C AT I O N

   عکس:  نسیم اعتمادی
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تنظیم گری تاکسی های اینترنتی؛ چرا، تا چه حد و چگونه؟

اولیــن نشســت از سلســله  نشســت های عصرانه های 
سیاستی با موضوع »تنظیم گری تاکسی های اینترنتی؛ 
چرا، تا چه حد و چگونه؟« مورخ ۹ آبان ۱۴۰۲ در دانشکده 
مدیریــت و اقتصــاد دانشــگاه شــریف برگــزار شــد. در 
این نشســت »میلاد منشــی پور«، مدیرعامل تپســی و 
»محســن پورســیدآقایی«، معاون اســبق حمل ونقل و 
ترافیک شهرداری تهران حضور داشتند. »علی نیازی«، 
فارغ التحصیــل سیاســت گذاری عمومــی دانشــگاه 

آکسفورد نیز مدیریت این نشست را به عهده داشت.

 اوضاع  و احوال حکمرانی خوب نیست
 در ابتدای این نشست، محسن پورسیدآقایی 
اظهار داشــت: »چیزی که کشــور را در سطح 
کلان رنج می دهد همین موضوعات حکمرانی 
و سیاســت گذاری اســت. تقریبــاً در همــه 
حوزه ها نه فقط تاکسی های اینترنتی، اوضاع  
و احوال حکمرانی اگر بدتر نباشــد، بهتر هم 
نیست. در خیلی از بخش ها حکمرانی وجود 
نــدارد. در واقع رگولاتــوری باید وجود داشــته 
باشــد. بــدون رگولیشــن، نه تنها یک کشــور، 
بلکه یک شهر را هم نمی توان اداره کرد. اصولاً 

باید برای هر موضوعی یک قاعده و رگولیشــنی داشــته 
باشــیم. رگولیشــن هــم نیــاز امنیــت جامعــه و هــم نیاز 
سیاست گذاری جامعه است. اگر حکومتی بخواهد در 
حکمرانی اش سیاستی را اجرا کند، باید آن سیاست را از 

طریق رگولیشن اعمال کند.«
او تأکیــد کــرد کــه رگولیشــن در همــه امــور لازم اســت و 
نمی تــوان هیــچ کاری را به حال خــود رها کرد. چــون نیاز 
مردم، سیاست گذاران و زندگی مطلوب، قاعده مند کردن 
کارهاست. پورسیدآقایی در ادامه در مورد حد رگولیشن 
توضیــح داد: »امــا حــد رگولیشــن جــای بحــث دارد. 
می گویند بهترین رگولاتور خود جامعه و مکانیسم های 
طبیعی بازار هســتند؛ یعنــی بهترین رگولاتــور به  نوعی 
عملکرد بازار و بازتاب واکنش جامعه اســت. اما بعضی 
مواقع مکانیسم بازار این قاعده را به هم می زند. نمی توان 
گفت همــه کارها را می توان با مکانیســم بــازار و واکنش 
جامعــه رگوله کــرد. همه مســائل را نمی توان 
به ایــن قاعــده واگذار کــرد و منتظــر ماند اول 
یک مســئله ای اتفاق بیفتد و بعد جامعه به 
آن واکنش نشــان دهد و ســپس کســب وکار 
مجبور شود خودش را تنظیم کند. هرچند این 
بهترین بازی است، اما مکانیسم بازار همه جا 
کاربرد نــدارد. بعضی بازارها شــبه انحصاری 
می شوند و در این صورت مکانیسم بازار عمل 
نمی کند و باید از بالا رگولاتوری انجام شود.«

وی افــزود: »در واقــع ســطح دخالــت در رگولیشــن بــه 
ماهیت امــر بســتگی دارد؛ برخی مقــررات می توانند به 
طور اتوماتیــک تنظیم شــوند. برخی دیگر نیــز به دلیل 
انحصار یــا مســائل سیاســت گذاری دیگــر خودبه خود 

تنظیم نمی شــوند و ما مجبور بــه دخالت در رگولیشــن 
آن می شویم.«

او ضمن اشاره به تپســی و خودتنظیم گری تاکسی های 
اینترنتی در برخی از موضوعات گفت: »برای مثال تپسی 
مشــخصات راننده را بدون الزامی از سوی رگولاتور برای 
مسافران ارسال می کند. این موضوع به  خاطر مکانیسم 
بازار است. یعنی خود سیســتم و جامعه این فشار را بر 
تپسی اعمال کرده که مشخصات راننده را برای مسافر 
بفرستد. اما فرض کنید که بازار نمی توانست این رگوله را 
الزام کند. در این صورت دولت حتماً باید دخالت می کرد 

و این رگولیشن را انجام می داد.«

 تنظیم گری تا کجا؟
در ادامه این نشست میلاد منشــی پور اشاره کرد که در 
کشــور ما برای هیچ موضوعــی فقط یک رگولاتــور وجود 
ندارد. او گفت: »در ضرورت تنظیم گری شــکی نیست. 

اما تنظیم گری تا کجا؟«
 مدیرعامل تپســی توضیح داد: »ما در کشــورمان تعدد 
تصمیم گیــر داریــم؛ یعنــی هیــچ موضــوع و تصمیمــی 
نیســت که برای آن فقط یک تصمیم گیر وجود داشــته 
باشــد. وقتی برای یــک تصمیــم، دو تصمیم گیــر وجود 
داشــته باشــد، آن تصمیــم حتمــاً بــا مشــکل مواجــه 
می شــود. در کشــور ما هیچ تصمیمی نیســت کــه برای 
آن چندین دستگاه به صورت مســتقیم و غیرمستقیم 
دخالت نداشــته باشــند. پس به یاد داشــته باشیم اگر 

جامعه، بهترین رگولاتور

علیرضا کشاورز 
جمشیدیان، دبیر سازمان 

نظام صنفی رایانه ای استان 
تهران مطرح کرد

مسیری که نصر را به 
برنامه توسعه هفتم 

رساند
بــرای اولین بــار در تاریــخ صنــف فنــاوری 
اطلاعات، مجلس الحاقیــه ای را تصویب 
کــرده کــه در آن نام ســازمان نظــام صنفی 
رایانــه ای در یکــی از برنامه هــای توســعه 
پنج ساله کشور درج شده است. »علیرضا 
کشــاورز«، دبیــر ســازمان نظــام صنفــی 
رایانه ای اســتان تهران در مورد نقش نظام 
صنفی در تصویــب این الحاقیــه توضیح 
می دهــد کــه بــرای گنجانــدن نظــرات این 
ســازمان در برنامه هفتم توســعه کشــور، 
ســه مســیر طی شــد. او تشــریح می کند: 
»مســیر اول، از ناحیه معاونــت پارلمانی 
وزارت ارتباطــات و از طریــق آقــای باقــری 
اصل، معاون وزیر انجام شــد و تعاملات و 
مشــورت هایی بین نظام صنفــی رایانه ای 
کشــور و معاونت مذکور شــکل گرفت. در 
این راســتا نظام صنفی رایانه ای کشــور از 
نماینده های نظام صنفی رایانه ای استان 
تهــران هــم در جلســات مشــورتی دعوت 
می کرد تا نظرات نصر استان ها نیز از طریق 
نصر کشــور و از طریق آقای باقری اصل به 
وزارت خانــه و نهایتاً بــه مجلس منعکس 
شــود.«   کشــاورز ادامه می دهد: »مسیر 
دیگر از طریق تعامل مستقیم نصر تهران 
با مجلس انجام شد. یعنی اقدامات انجام 
شده در این مسیر مشخصاً توسط نصر 
تهران بود. دبیرخانــه نصر تهــران در دوره 
ششــم، برای اولین بــار مدیریــت حقوقی 
و پارلمانــی را ایجــاد کــرد و طــی فراینــدی 
نظــرات اعضای صنــف و کمیســیون های 
تخصصــی را اخــذ و پــس از تصویــب 
هیئت مدیــره ایــن نظــرات را بــرای درج در 
برنامه هفتم بــه مجلس ارائه کــرد. در این 
حوزه ما اقدامات وسیعی را انجام دادیم و با 
نماینده های مختلف مجلس مکاتبه های 
بســیاری داشــتیم. درواقع می توان گفت 
که لابی های گسترده، مذاکرات و جلسات 
متعددی برگزار کردیم. به علاوه، از فرصتی 
کــه در رویدادهــای ســال جــاری داشــتیم 
نظیــر الکامــپ، روز فنــاوری اطلاعــات، 
ضیافــت افطــاری و ســایر رویدادهایی که 
برگزار شــد، اســتفاده کردیم. در بسیاری 
از ایــن رویدادهــا از نماینــدگان مجلس 
دعوت کردیم تا این موضوع را به ایشان 

منعکس کنیم.« 
ادامه در صفحه ۷

DISCUSSIONبحث

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com
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راجع به رگولیشن صحبت می کنیم باید شرایط و بستر 
کشورمان را در نظر داشته باشیم.«

منشــی پور اضافه کرد: »دومین مســئله انباشت قوانین 
در کشــور اســت. ما در کشــور نه تنها تعدد قوانین، بلکه 
قوانین متعرض با هم داریم. ســومین مسئله هم مربوط 
به وضعیت قبلی اســت. ما باید وقتی در مورد رگولیشن 
صحبت کنیم که وضعیت قبلی، وضعیت باثباتی باشد و 
در حال حاضر یک موضوع نوآورانه تغییراتی در وضعیت 
قبلی ایجــاد کرده اســت. اما وقتــی در حوزه تاکســی های 
آنلاین به وضعیت قبلی نگاه می کنیم، متوجه می شویم 
که حتی قیمت تاکســی ها مشــخص نبود. نکتــه چهارم 
این است که چه کسی رگولیشــن را انجام دهد؟ رگولاتور 

باهوش، رگولاتور متوسط الهوش یا رگولاتوری ضعیف.«
او با ذکر مثالی در مورد خانواده توضیح داد که پدر و مادر 
کنترل گر ســعی می کنند همه امور ازجمله ســاعت ورود 
و خروج فرزندان شــان را کنترل کنند و برای همه مســائل 
قانون بگذارنــد. اما پدر و مــادر باهوش فقــط اصول اولیه 

را مشــخص می کننــد. بــه باور 
منشــی پور توانمندی رگولاتور 
دولتی ما از متوسط توانمندی 
پایین تــر  بخــش خصوصــی 

است.
او اظهار داشت: »تاکسی های 
اینترنتــی یکــی از موفق تریــن 
در  رگولیشــن  نمونه هــای 
کشــور هســتند. در رگولاتوری 
تاکســی های آنلاین رگولیشــن 
کــه  رفــت  پیــش  حــدی  تــا 
نه تنهــا ماهیــت کســب وکار و 
بیزینس مــدل را تغییــر نــداد، 
بلکه دغدغه های رگولاتور را هم 

رفع کرد.«

 بخــش خصوصــی 
گاهی نابالغ و زیاده خواه 

است
در ادامــه پورســیدآقایی در 

پاســخ به گفته هــای منشــی پور تأکید کــرد که رگولیشــن 
لازم اســت. او گفت: »قبول دارم حکومت ممکن اســت 
ضعیف تر از بخش خصوصی باشد، اما بخش خصوصی 
هم می تواند نابالغ و زیاده خواه باشد. در مورد تاکسی های 
اینترنتی، واقعیت این اســت که هــر دو طرف خوب عمل 

کردند. برای حل این مسائل بلوغ دو طرف لازم است.«
 معاون اسبق حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران درباره 
دغدغه های رگولاتور در مورد تاکسی های اینترنتی توضیح 
داد: »رگولاتوری قطعاً در مورد آلودگی شهر دغدغه دارد. 
خواسته و قرار ما این بود که تاکسی ها حتماً مجوز معاینه 
فنی داشــته باشــند. در نهایت پذیرفتند که به ماشــینی 
که معاینه فنی نــدارد کار ندهند. دغدغــه دیگر ما بحث 
تخلف هــای تاکســی ها بــود. تاکســی های اینترنتــی باید 
قوانین شــهر را رعایت کنند. برای مثال برخی ماشین ها 
۱۰ میلیــون جریمــه داشــتند و همچنان مســافر جابه جا 
می کردند. موضوع دیگر مشخص بودن آدرس راننده ها 
بــود. راننده هــا باید شناســایی و تأیید صلاحیت شــوند. 
گرفتــن بخشــی از درآمــد تاکســی های اینترنتــی بخــش 
دیگری از قرارداد ما بود. اگر قرار است کسب وکار شما از 
این شهر درآمد داشته باشد، باید دو درصد این درآمد هم 
به همین شهر و شهرداری ای برســد که این خدمات را به 

شما می دهد.«
پورســیدآقایی در ادامــه اضافــه کــرد: »چالــش جــدی 
ما بــا دوســتان قوانیــن و مقرراتــی بــود که می خواســتیم 
روی ماشــین داشــته باشــیم. به علاوه می خواســتیم این 
کسب وکارها از شهرداری مجوز بگیرند. ما اصرار داشتیم 
کــه تاکســی های اینترنتــی حتمــاً از شــهرداری به عنــوان 

متولی حمل ونقل شــهر مجــوز دریافت کنند تــا از ظهور 
بی قاعده شرکت های متعدد جلوگیری شود. این مجوز به 
یک قرارداد دوطرفه بین تاکسی های اینترنتی و شهرداری 
تبدیل شــد که در آن قرارداد ضوابط و مسئولیت های دو 

طرف مندرج شود.«
او در مــورد تعــدد مراکز تصمیم گیــری هم اظهار داشــت 
که این مســئله رگولیشــن را واجب تر می کند. تا وقتی که 
شهرداری به عنوان رگولاتور با تاکسی های اینترنتی قرارداد 
نبست، وزارت کشور، پلیس راهبر و بسیاری از نهادهای 

دیگر در تنظیم گری این کسب وکارها دخالت می کردند.

 با رگولاتور به یک نقطه مشترک رسیدیم
منشــی پور در مورد نحوه پاســخگویی به ایــن دغدغه ها 
تشــریح کرد: »دلیل اینکه ما به نتیجه رسیدیم این بود 
که دو طــرف ماجــرا، یعنی بخــش خصوصــی و رگولاتور 
با هــم حــرف زدند. مــا با هــم حــرف زدیــم و دغدغه های 
همدیگر را فهمیدیم و توانســتیم به یک نقطه مشترک 

برسیم.«
 او در ادامــه بیــان کــرد: »در 
مــورد دغدغه هــای رگولاتــور 
باید بگویــم که دیــدگاه آنها در 
مورد داشتن مجوز معاینه فنی 
درســت بود. بخش خصوصی 
ترجیــح می دهــد ایــن مــورد را 
رعایت نکنــد، ولی در صحبت 
بــا رگولاتــور متوجــه شــدیم 
کــه دغدغــه آنهــا در ایــن مورد 

درست است.«
 بــه بــاور منشــی پور تخلــف 
ترافیکی محل بحث است. زیرا 
رگولاتور می گوید من ابزار جمع 
کردن جریمه ها و مجبور کردن 
رانندگان به پرداخت جریمه و 
رعایت قوانیــن را ندارم. بخش 
خصوصــی هــم می گویــد مــن 
ابزار شــما نیســتم کــه در برابر 
مــردم قــرار بگیــرم. او معتقــد 
اســت جواب درســتی برای این موضوع وجود ندارد و هر 

دو طرف حق دارند.
او ادامه داد: »داشتن آدرس مشخص نیز موضوع مهمی 
است. رگولاتور باید از ما آدرس مشخص بخواهد. بخش 
خصوصــی هــم می خواهــد آدرس مشــخص راننــدگان 
را داشــته باشــد، اما زیرســاخت کشــور اجــازه ایــن کار را 
نمی دهــد. افــراد به راحتــی می تواننــد بــه مــا آدرس غلط 
بدهند. این موضوعی اســت که زیرساخت اجازه رعایت 
آن را نمی دهد، ولی در مورد آن بین دو طرف هم راســتایی 
وجــود دارد. امــا در ایــن مــورد بخــش خصوصــی خــود را 
رگولیت می کند؛ یعنــی از رانندگان تا حــدی که می تواند 
داده جمع می کند، چون برای ما امنیت سفر مهم است. 
بهتــر اســت رگولاتــور ایــن مــورد را بــه بخــش خصوصی 

بسپارد.«
 منشــی پور در مورد دغدغه رگولاتور راجع به مهاجرت از 
اســتان های دیگر به تهران اظهار داشــت که این موضوع 
دغدغه بخش خصوصی نیست و به رگولاتورهای بالاتر 
مرتبط است. از نظر مدیرعامل تپســی مسئله فی هم با 

مذاکره حل می شود.
 منشی پور در پایان در مورد آخرین دغدغه رگولاتور یعنی 
مجــوز توضیــح داد: »موضــوع مجوز هــم جالب اســت. 
در مورد اینکه شــهرداری مســئول صدور مجوز شود هم 
بحث های مختلفی وجود دارد. این مســئله هم درســت 
که رگولاتور باید نگران راه اندازی شرکت های تاکسی های 
اینترنتــی و تعــدد آنهــا باشــد، امــا بــازار خــودش را رگوله 
خواهد کرد. چون همان طور که دیده ایــم بازیگران جدید 

به این راحتی نمی توانند وارد بازار شوند.«

ادامه از صفحه 6 

مسیری که نصر را به برنامه توسعه هفتم رساند
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او در مــورد مســیر ســومی کــه به مــوازات این دو 
مســیر طی و منجر به تصویب این الحاقیه شد 
اظهار داشــت: »اتفــاق دیگــری کــه در تصویب 
این بنــد از الحاقیه مؤثــر بود به برگزاری مراســم 
روز فناوری اطلاعات توســط نصر تهــران در برج 
میــلاد مربوط می شــود. در آن روز بــا وجود تمام 
مشکلات موجود، توانستیم آقای دکتر قالیباف 
را برای سخنرانی به برج میلاد بیاوریم و تعدادی 
از نماینــدگان مجلــس و اعضــای شــورای شــهر 
تهران و دبیر شورای عالی فضای مجازی و معاون 
پارلمانی وزیــر ارتباطات و خود وزیــر ارتباطات و 
پیش کســوتان صنــف هم حضــور داشــتند. در 
آن روز پیشــنهاد نخبگان صنف توســط رئیس 
و دبیــرکل نصر کشــور با کمــک آقــای قائمی که 
هم اکنون عضو شــورای شــهر تهــران و هم زمان 
مشاور فناوری اطلاعات رئیس مجلس هستند 
و تعدادی از نمایندگان مجلس به آقای قالیباف 

منعکس شد.« 
 

 انتشار کتاب سال سازمان نصر 
و تأسیس شعبه تخصصی حل 

اختلاف فناوری اطلاعات
کشــاورز در ادامه صحبت هایش به کارهایی که 
در دوره ششــم نظام صنفی استان تهران انجام 
شده اشــاره می کند و می گوید: »پیشنهاد ثبت 
روز فنــاوری اطلاعــات در تقویــم مناســبت های 
رسمی کشور، اولین بار در هیئت مدیره دوره قبل 
نصر تهران توســط اینجانب مطرح شد؛ ولی در 
واقع لابی هــا، مذاکــرات، مکاتبــات و پیگیری ها 
و نهایی ســازی آن توســط دبیرخانه دوره ششم 
انجام گرفت. شــروع فعالیــت دبیرخانه در دوره 
ششــم با درج این نام گذاری در تقویم همراه بود 

که دستاورد بزرگی برای اهالی صنف است.« 
به بیان او اتفاقــات خوب و بــزرگ دیگری هم در 
ایــن دوره صــورت گرفته اســت. برای مثــال بعد 
از ســال ها مشــکلات کرونــا و ســایر مشــکلات، 
الکامــپ در دوره ششــم فعالیــت، توســط نصر 
تهران و کشور برگزار شد. به علاوه، اولین شعبه 

تخصصــی حــل اختــلاف فنــاوری اطلاعــات 
در کشــور در ســازمان نظــام صنفــی رایانــه ای 
اســتان تهران تأسیس شــد. همچنین، برگزاری 
انتخابــات درون صنفــی به صــورت آنلایــن بــر 
بســتر بلاک چیــن بــرای اولین بــار در ایــن دوره 
اتفــاق افتــاد. کشــاورز در ادامــه دســتاوردهای 
دیگــر دوره ششــم را مــرور کــرد و گفــت: »بــرای 
اولین بــار کتاب ســال ســازمان تدوین و منتشــر 
شــد. ایــن کتــاب یــک مرجــع کامــلاً تخصصــی 
اســت کــه تمــام اتفاقاتــی کــه در صنــف در یک 
سال رخ داده و دســتاوردهای سازمان را پوشش 
می دهد. به علاوه سازمان و عملکرد آن را معرفی 
می کنــد. افــزون بــر این، مــا هر ســاله یک ســند 
بسیار مهم را با تعامل مشترک بین نصر تهران 
و کشور منتشــر می کنیم؛ این سند، یعنی سند 
تعرفه های خدمات انفورماتیک، شاید مهم ترین 
سندی باشد که هر سال توسط سازمان منتشر 

می شود.« 

شناســاندن  بــرای  تــلاش 
چهره هــای مانــدگار ســازمان 

نصر
کشــاورز در مورد اقداماتی کــه در نصر تهران در 
حال انجــام هســتند، بیــان کــرد: »در خصوص 
همیــن ســند اســتراتژی نصــر تهــران کــه قبــلاً 
منتشــر و در مجمــع ســال گذشــته نیــز ارائه ای 
از آن داشــتیم، برنامــه ای در دســت داریــم کــه 
می خواهیم طی آن عملکرد یک سال گذشته را 
با مأموریتی که در مجمع برای این سال تعریف 
کرده بودیم، تطبیق دهیم. همچنین، در تلاشیم 
کــه از طریــق یونســکو روز فنــاوری اطلاعــات را 
به عنــوان روز جهانــی خوارزمــی ثبــت کنیــم. 
به عــلاوه، از طریق شــورای شــهر تهــران در حال 
پیگیری هســتیم که معبر یا میدانی را در شــهر 
تهران به نام شادروان آزاده داننده، رئیس و دبیر 
اســبق نصر تهران نام گذاری کنیم تا شهروندان 
و جوانــان بــا چهره هــای مانــدگار ســازمان نظام 

صنفی رایانه ای بیشتر آشنا شوند.« 

 حکومت ممکن است 
ضعیف تر از بخش 
خصوصی باشد، 

اما بخش خصوصی 
هم می تواند نابالغ و 
زیاده خواه باشد. در 
مورد تاکسی های 

اینترنتی، واقعیت این 
است که هر دو طرف 
خوب عمل کردند. 

برای حل این مسائل 
بلوغ دو طرف لازم 

است
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داستان اصلی
L E A D  S T O R Y

چه شــد که حوزه نــوآوری در آموزش را 
بــرای فعالیــت انتخــاب کردیــد و فکــر می کنیــد 
مهم ترین مســائلی که در سیستم آموزشی باید 

به آن توجه شود، چیست؟
با توجه بــه اینکــه علاقــه من حــوزه آی تی بــود، بــه دنبال 
این بودم که فناوری وارد سیســتم آموزشــی کشــور شود. 
سیستم آموزشــی کشــور ما یک بدنه ســنتی دارد که هر 

پدیده جدیدی مانند اینترنت، کامپیوتر، هوش مصنوعی، 
متاورس و ... را به عنوان یک مسئله منفی تلقی می کند. 
من قبول دارم که هر چیــز جدیدی وقتی به وجود می آید، 
مــردم  نســبت بــه آن گارد می گیرنــد و ایــن مختــص بــه 
سیســتم آموزشــی نیســت؛ این موضــوع حتــی در جایی 
مانند سیلیکون ولی هم وجود دارد، اما آنجا این مقاومت 
یک عامــل صددرصــدی نیســت. در سیســتم آموزشــی 

ایران و حتی سایر کشورهای دنیا به فناوری به عنوان یک 
عامــل بیگانه نــگاه می کننــد؛ وقتی یــک دانش آمــوز وارد 
کلاس می شــود، انــگار به ۱۰۰۰ ســال قبــل برگشــته و از او 
می خواهند که هر چه از فنــاوری دارد را باید بیرون کلاس 
بگذارد و فراموش کند. به همین دلیل به دانش آموز اجازه 
نمی دهند که گوشی همراه، ساعت هوشمند، تبلت و ... را 
با خود به کلاس بیاورد. من با این موضوع مخالف هستم.

تلاش برای نوآوری در 
سیستم آموزش کشور

 پلتفرمی برای کمک 
به موفقیت مدارس

»امیر گیلان پــور«، بنیان گذار »کلاســه«، 
پلتفرمــی دانش بنیــان در حــوزه آمــوزش 
اســت. کلاســه تــلاش می کنــد نیازهــا 
و مشــکلات سیســتم آموزشــی کشــور را 
بشناســد و محصولاتی بر آن اساس ارائه 
دهــد. گیلان پــور می گویــد کــه هدفــش از 
راه اندازی این پلتفرم، ارتقای سطح علمی 
و عملی مــدارس و مراکز آموزشــی اســت. 
در واقــع کلاســه یــک سیســتم و پلتفــرم 
مدیریــت آموزشــی اســت کــه به صــورت 
اختصاصی و یک پارچــه تمامی خدمات 
سیســتم مدیریتــی را بــه مدرســه ارائــه 

می دهد.
 گیلان پور در ۱۸ ســالگی خدمــات فناوری 
اطلاعات مختلفی را به مجموعه هــا ارائه 
می داد. به گفته خود او، اولین مشتری اش 
مدرسه ای بوده که در آن تحصیل می کرده 
اســت. او بــرای مدرســه اش یــک نرم افــزار 
ساخت که در ابتدا مشکلاتی داشت، اما 
کم کم باگ های آن را برطرف کرد و توانست 
آن نرم افــزار را در مــدارس دیگــر رشــت 
گســترش دهــد. او پــس از مدتــی متوجه 
شــد مدارس، آموزشــگاه ها و دانشــگاه ها 
به یــک سیســتم اختصاصی جامــع نیاز 
دارند. تحقیقات گســترده ای انجــام داد و 
از سیستم آموزشــی سوئیس الگوبرداری 
کرد و بــا ایجــاد تغییراتی، محصــول خود 
را منطبق با نیازهای کشــور به بازار عرضه 
داشــت. در واقع گیلان پور یک نقشــه راه 
ســاخت که هدفش ایجاد یک سیســتم 
جامــع و اختصاصی برای مراکز آموزشــی 
بــود. او قصــد داشــت هــر مرکز آموزشــی 
بتواند اطلاعات و برند خاص خود را داشته 
باشــد، تبلیغات انجــام دهــد، دانش آموز 
جذب کنــد، هزینه هایش را پاییــن بیاورد 
و کیفیــت آموزشــی خــود را بــالا ببــرد. در 
قالب پلتفرم کلاســه چندین محصول در 
راستای برطرف ساختن نیازهای آموزشی 
تولید شــده اســت. یکی از ایــن نرم افزارها 
»بی درنگ« نام داشــته و هــدف آن جذب 
مخاطــب )دانش آمــوز یــا دانشــجو( برای 
مراکــز آموزشــی و اطلاع رســانی در مــورد 
فعالیت های مدرســه به منطقــه فعالیت 
آن مدرســه بوده اســت. نرم افــزار دیگــر 
»خودسنج« است که اختلالات یادگیری 
را بررسی و تحلیل می کند. همچنین این 
نرم افزار هوش دانش آموزان و دانشجویان 
را آرشیو و تحلیل می کند و در اختیار اولیا و 

دانش آموزان قرار می دهد.

INTRODUCTIONمعرفی

هوش مصنوعی زمین بازی 
آموزش را تغییر می دهد

امیر گیلان پور، مدیرعامل شرکت دانش بنیان فناور از ضرورت ایجاد تحول در سیستم 
آموزشی با توجه به تغییرات جهان به واسطه فناوری می گوید

امروزه سرعت کم نظیر تغییرات در جهان با ظهور پدیده اینترنت و فناوری های دیجیتال، باعث ایجاد ابهامات زیادی درباره چگونگی آینده شده است. این روزها پیش بینی هایی می شنویم 
که تا پیش از این فقط در داستان ها و فیلم های علمی-تخیلی قابل مشاهده بودند. یکی از دغدغه هایی که در این میان ذهن بسیاری را درگیر کرده این است که در صورت فراگیر شدن 

فناوری هایی مانند هوش مصنوعی و متاورس باید چه مهارت هایی را فرا گرفت و چگونه خود را توانمند کرد. این موضوع فراتر از حوزه فردی می تواند یک دغدغه مهم برای سیستم های 
آموزشی کشورهای مختلف باشد. از گزاره های بدیهی در زمینه اهمیت آموزش این است که این حوزه یکی از مهم ترین زیرساخت های هر کشوری است که نیاز به سرمایه گذاری و برنامه ریزی 

بلندمدت دارد. اما آیا سیستم آموزش به شکل سنتی می تواند خود را با شرایط جدید وفق دهد و دانش آموزان را برای چنان آینده ای آماده و توانمند سازد. در گفت وگو با »امیر گیلان پور«، 
مدیرعامل شرکت دانش بنیان »فناور« و بنیان گذار »کلاسه« به این دغدغه و راه کارهایی که می توان برای آن در نظر گرفت، پرداخته ایم.  

I N T E R V I E W



 یعنی این موضوع را یک مسئله منفی در 
سیستم آموزشی می دانید؟

مــن خــودم را منتقــد وضعیــت فعلــی آمــوزش می دانــم و 
معتقدم که این وضعیت مناســب عصر فنــاوری که در آن 
به ســر می بریم، نیســت. من ســال ها در این حوزه بوده ام 
و شــرایط را از بیرون گــود نمی بینم. من تا کنون 5 مدرســه 
تأسیس کرده ام که شامل همه مقاطع تحصیلی می شوند. 
این تلاش را داشــته ام که رویکرد خود به آمــوزش را در این 
مــدارس پیاده ســازی کنــم؛ امــا واقعیــت این اســت که هر 
چند مدارس ما جــزو مدارس پــر جمعیت هســتند،کاری 
که در این 5 مدرســه انجام می دهیــم نمی تواند در آموزش 
کل کشــور تأثیری داشــته باشــد. بــه همین دلیل ســال ها 

قبــل تصمیــم گرفتیم خدمــات خــود را برای 
ارتقای مدارس گسترش دهیم تا سایر مراکز 
آموزشــی کشــور هم بتواننــد از آن اســتفاده 
کنند. در حال حاضر بیش از 5 هزار مدرسه 
در سراســر ایــران از خدمــات مــا اســتفاده 
می کنند و تلاش می کنیم تعداد این مدارس 
افزایش پیدا کند؛ در حال حاضر هم سالانه 

حدود ۷ درصد رشد داریم. 

 خدماتی که به مدارس ارائه 
می دهید در چه حوزه هایی هستند؟

ما می گوییم کــه راه کار ارتقای مدرســه هســتیم و برای این 
کار نیز مدل های مختلفی را در نظر گرفته ایم. برای مثال ما 
مدارسی داشــتیم که سیســتم پرداخت آنها کاملاً سنتی 
بود و با اینکه دور از ذهن به نظر می رســد اما همه کارهای 
مالی آنهــا در یک دفتــر انجام می شــد؛ مدرســه ای بود که 
۲۰۰ نفر دانش آموز داشــت و گردش مالی 6 الی ۷ میلیارد 
تومانی خود را با یک دفتر انجام مــی داد. همین امروز هم 
مدارسی داریم که به همین شکل اداره می شوند. همچنین 
مدارســی داشــتیم که راه پرداخت شــهریه در آنها به یک 
دســتگاه پوز محدود می شــد. ما برای این مدارس راه هایی 
برای پرداخت آنلاین در نظر گرفتیم. ما در حال این هستیم 
که فرهنگ استفاده از فناوری را در سیستم آموزشی کشور 

جا بیندازیم. 

 با توجه به اینکه شما سال های زیادی در 
ایــن حــوزه فعــال هســتید، آیــا پذیــرش راه کارهــای 
فناوری محــور در میــان مدیران مدرســه نســبت به 

سال های قبل با تغییر همراه بوده است؟
به نســبت ده ســال پیش خیلی پذیــرش مدیــران مدارس 
افزایش یافته اســت. در گذشــته پذیــرش یک نرم افــزار یا 
خدمت توســط مدارس بســیار دشــوار بــود. امــروز اولیای 
دانش آموزان هم نظرشان عوض شده و انتظارات متفاوتی 
نســبت به گذشــته دارند. برای مثال امروز قبل از ثبت نام 
این ســؤال را می پرســند کــه اگر فرزندشــان مریض شــود، 
آیا مدرســه شــرایط آمــوزش آنلایــن را دارد یا نــه؟ اولیا اگر 
بخواهنــد مدرســه ای را انتخــاب کننــد، کامنت هایــی کــه 
در ســامانه معرفی مــدارس برتــر »هم تــرم« وجــود دارد را 
می خوانند و از نظر سایر اولیا استفاده می کنند. به صورت 
کلی ما خودمان را یک مرکز نوآوری آموزشــی می بینیم که 
نام برندمان »کلاســه« اســت و در مرکز نوآوری »مکعب« 
سیستم های مختلف ارتقای مدرســه را ارائه می دهیم. ما 
می توانیم همان  خدماتی که داریم را گسترش و ارتقا دهیم 
اما به دنبال این هستیم که وارد یک فضای متفاوت شده 

و در سیستم آموزش تحول ایجاد کنیم.

 آیا این تحول فقط محدود به استفاده از 
فناوری در اداره کردن مدرسه است یا اینکه شامل 

حوزه محتوای دروس و یادگیری آن نیز می شود؟
این موضــوع در حــوزه محتــوا هــم وجــود دارد. کتاب های 
درســی دانش آموزان نســبت به آنچه نســل ما در مدارس 
می خوانــد، تغییر قابــل توجهی نداشــته و این را مقایســه 

کنید با دنیا که به واسطه فناوری با تغییرات زیادی مواجه 
بوده اســت. امــروز یک گوشــی همــراه در یک مــدت زمان 
چند ماهــه، چند بار آپدیت می شــود اما این اتفــاق درباره 
کتاب های درسی در طول چندین سال هم نیفتاده است. 
هدف اصلی مدرسه ایجاد شوق یادگیری در دانش آموزان 
اســت و در ایــن سیســتم کــه قرن هــا تغییــر نکــرده چنین 
اتفاقی نمی افتد؛ چرا که هماهنگ با امروز نیســت. در ۱۰ 
ســال اخیر میزان درگیری مردم و دانش آموزان با اینترنت 
و فناوری بســیار افزایــش یافته اما مدرســه انــگار خارج از 
حــوزه فناوری اســت و هیچ ارتباطــی با آن ندارد. سیســتم 
آموزشی می خواهد به دانش آموز تلقین کند که با کامپیوتر 
و شبکه های اجتماعی نمی توانی یاد بگیری. به همین دلیل 
دانش آموزان در جهان به ویژه در ایران به سمتی 
می روند کــه از اینترنت و فناوری یــاد نمی گیرند و 
از آن بهــره ای نمی برنــد. از نظر مــدارس یادگیری 
یعنی یک چیز دور از ذهــن و بدون کاربرد و خارج 
از دنیای امــروز. در چنین شــرایطی، فــردی که در 
این سیستم آموزشی رشد می کند و وارد بازار کار 
می  شــود، می بیند آنچــه در مدرســه یادگرفته به 
دردش نمی خورد؛ چون فضــای کار از فرد مهارت 
داشتن در به کارگیری فناوری را می خواهد، همان 
چیزی کــه مدرســه دربــاره آن ذهــن دانش آموز را 

گمراه کرده است. 

 بــا توجــه بــه اینکــه در حــال حاضــر در 
آمریکا به ســر می بریــد و موضوع آمــوزش برای تان 
مهم اســت؛ شــرایط آنجــا را در ایــن حــوزه چه طور 

ارزیابی می کنید؟
به طور کلی آمــوزش در دنیا نســبت بــه حوزه هایــی مانند 
تجــارت الکترونیکــی، حمل ونقــل، پرداخــت و ... عقــب 
مانده و این شــامل کشورهای پیشــرفته دنیا هم می شود. 
اما متأسفانه در ایران این ذهنیت وجود دارد که به اینترنت 
بــرای بچه ها، صرفــاً به عنــوان یک امــر ســرگرم کننده نگاه 
می کننــد. شــما بــه پلتفــرم »کورســرا« نــگاه کنیــد؛ حدود 
۱5۰ میلیون کاربــر دارد؛ حتــی دانشــگاه  های بزرگی مانند 
اســتنفورد و ... کــه چنــد هــزار دانشــجو دارنــد در مقابــل 
کورســرا شــوخی به نظر می رســند. کورســرا حدود دو برابر 
جمعیت کشــور ما دانش آموز و دانشــجو را مــورد آموزش 
قــرار داده اســت. در آموزش و پــرورش ما یک ســری قوانین 
هست که اصلاً آموزش مجازی را قبول ندارد و نمی پذیرد. 
کشورهای پیشرفته در این حوزه قدم هایی برداشته اند که 
این کار را برای ما در ایران راحت می کند، چون می توانیم به 
مسیری که آنها براساس آزمون و خطا رفته اند، نگاه کنیم 

و بخش های درست آن را انجام دهیم. 

 در یــک مدرســه ایــده آل شــما چگونه از 
فناوری برای بهبود آموزش دانش آموزان اســتفاده 

می کنید؟
در حال حاضر در دنیا یک سبک آموزشی وجود دارد به 
نام »دیجیتال گیم بیس اجوکیشــن« کــه در آن آموزش 
مبتنــی بــر بازی هــای دیجیتــال اســت. در حــال حاضــر 
اتفاقی که در دنیا افتاده این اســت که بازی نقش مهمی 
پیدا کرده است. کنسول های بازی در سراسر دنیا فراگیر 
شده اند و بعید است دانش آموزی را پیدا کنید که به بازی 
علاقه نداشته باشد. در حال حاضر شرکت های مختلف 
هم از گیمیفیکیشن برای جذب مشتری، مشتری مداری 
و همچنین در جهت تشویق کارمندشان برای انجام کار 
مفید تر و بیشــتر بهــره می برنــد. دنیــای فناوری بــا بازی 
عجیــن شــده و دنیــا ارزش بــازی را متوجه شــده اســت. 
اگر بتوانیم آموزش، شرکت داری، مشــتری مداری و ... را 
به صورت ترکیبــی از بــازی و گیمیفیکیشــن ارائه دهیم، 
موجــب رشــد افــراد خواهیــم شــد و مشــتری، کارمنــد و 
دانش آمــوز نیــز راضی تــر خواهنــد بــود و هزینه هــا هــم 
کاهــش خواهــد یافــت. کتــاب و درس بایــد بــا روش های 

خلاقانه تری آموزش داده شود. 

چــه  گیمیفیکیشــن  از  بــردن  بهــره   
مزیت هایی برای دانش آموز ایجاد می کند؟

اگر ما از بازی بهــره ببریم چنــد اتفاق می افتــد؛ اول اینکه 
حوزه بازی، فضایی است که دانش آموز در آن حضور دارد 
و نیازی نیست که شما او را مجبور کنید به این فضا بیاید. 
دانش آموز کاملاً فضای بازی را می شناســد و بر آن مسلط 
اســت. بازی نیازی بــه پیگیــری و نظــارت ندارد؛ چــون فرد 
می خواهد امتیاز جذب کند و در آن به رشد برسد، تفکرش 
را عمیق تر متوجه می شود؛ یکی دیگر از ویژگی های فضای 
گیم، تعاملی بــودن آن اســت و صرفــاً به ســمعی و بصری 
بــودن محدود نمی شــود. وقتــی دانش آمــوز در بطــن بازی 
است و از این طریق در حال یادگیری است، سیستم بازی 
می توانــد متوجــه نقــاط ضعــف و قــوت دانش آموز شــود. 
در بازی رفتــن به مرحلــه بعد براســاس توانایــی و عملکرد 
خــود دانش آمــوز اســت. این گونه هم نیســت کــه بگوییم 
دانش آموز قرار اســت پشــت گوشــی باشــد؛ امــروزه دیگر 
همه بازی ها به سوشــال مرتبط شــده اند؛ تعامــلات درون 
بازی می توانــد درون یــک فضای متاورســی اتفــاق بیفتد. 
ما در حال حاضر روی چنین پــروژه ای کار می کنیم؛ به این 
شکل که دانش آموزان همه با هم وارد یک فضای متاورسی 
شــوند و از این طریق درس های مختلف خود را یاد بگیرند 
و در آنجا به یکدیگر کمک کنند. بچه ها را به زور نمی توان 
از فضاهای این چنینی بیرون نگه داشت اما ما می توانیم 

از این فضا و انرژی بچه ها جهت آموزش استفاده کنیم. 

 محتوایــی کــه 
در چنین فضایی آموزش 
داده می شــود بایــد چــه 
داشــته  ویژگی هایــی 

باشد؟
محتوا باید به گونه ای به روز شود 
که در آینده کاربردی باشد. باید 
تحقیق شود که یک دانش آموز 
به چه چیزهایی بــرای آینده نیاز 
دارد. برای مثال اگــر ما در زمینه 
هوش مالی یــا هــوش اجتماعی 
در آمــوزش خلأ داریــم، روی این 
موضــوع کار شــود. اینکــه گفته 
می شود بچه های امروز مقداری 
منــزوی شــده اند، دلیلــش ایــن 
اســت که آنها عاشــق آن فضای 
بــازی و شــبکه های اجتماعــی 
هســتند اما مــدام به آنهــا گفته 
شــده اســت کــه نبایــد از این هــا 
اســتفاده کننــد؛ بچه هــا عــادت 
کرده اند که در گوشــه ای پنهانی 
وارد این فضا شوند اما اگر مورد 
تشــویق قــرار بگیرنــد از خفــا در 
می آیند و ارتباطات، هوش روابط 
اجتماعــی و مالــی آنهــا تربیــت 

می شــود. ما خیلی بــه بچه های امــروز ضربه زدیــم و از هر 
بعدی که به آن نگاه کنیم می بینیم که اتفاق های منفی ای 

در این حوزه رقم خورده است. 

 بــا توجــه بــه حضــور فناوری هایــی مانند 
هــوش مصنوعــی، دانش آمــوزان امــروز بایــد چــه 
مهارت هایــی را در مــدارس بیاموزنــد تــا بتوانند در 
آینــده توانمنــدی لازم را بــرای فضــای کار داشــته 

باشند؟ 
مــن در این چند مــاه که بــه آمریــکا آمــده ام، در رویدادهای 
مختلف با موضــوع هوش مصنوعی شــرکت کــرده ام که در 
آنهــا مطالــب جالبــی عنــوان شــده و اســتارتاپ های زیادی 

نیز در این حوزه مشغول به کار هستند. می توانم بگویم به 
زودی جهان به سمتی می رود که برای مثال همه تاکسی ها 
خودران و متکی به هوش مصنوعی خواهند شد. البته این 
به این معنا نیســت که قرار اســت شــغل ها از میــان بروند، 
بلکه شــغل های جدیدی به وجود خواهند آمد و آن چرخه 
اقتصادی ادامــه خواهد داشــت. هوش مصنوعــی به مرور 
زمان بــه این ســمت می رود کــه جواب همــه چیــز را خواهد 
داشت و در آینده آنچه در حوزه آموزش اهمیت پیدا خواهد 
کرد، این است که ما نحوه سؤال کردن را یاد بگیریم. سؤال 
درســت پرســیدن هنر و تخصصی اســت کــه دانش آموزان 
بایــد در دنیای هــوش مصنوعــی آن را یــاد بگیرند. داشــتن 
ذهن خلاق و ایده خــاص برای اســتفاده از هوش مصنوعی 
در آینــده تعییــن کننده اســت. مــن گمــان می کنــم جایگاه 
انســانیت و خلاقیــت در آینــده خیلــی فراتر خواهــد رفت؛ 
چرا که یک ســری مســائل مانند حفظی جــات و حل کردن  
مســائل ســاده را هوش مصنوعی انجام خواهد داد. هوش 
مصنوعــی نمی خواهــد جای انســان و معلــم را بگیــرد بلکه 
معلــم را در جایگاه اصلی خود قرار خواهــد داد. معلم دیگر 
لازم نیســت چیزهای تکراری را به دانش آمــوزان یاد بدهد، 
بلکه باید خلاقیت را در ذهن دانش آموزان بکارد. پیش بینی 
من این است که هوش مصنوعی خدمت بزرگی را به جامعه 

آموزشی جهان خواهد کرد.

 یکــی از دغدغه های مهــم در ایــن زمینه 
موضوع عدالت آموزشــی اســت؟ نقش فناوری در 

این حوزه به چه شکل است؟
دو بخــش وجــود دارد؛ بــه نظــرم 
بخــش خصوصــی در ایــن حوزه 
خیلی از کارها مانند خلق محتوا 
و فضــای جدیــد را می توانــد 
انجــام دهــد و مــن احســاس 
می کنــم خیلــی از مــدارس وارد 
این حوزه می شــوند و به رشد آن 
کمک می کنند. همیــن حالا هم 
کلــی از معلم هــا در شــبکه های 
اجتماعــی ماننــد اینســتاگرام 
محتــوای آموزشــی زیــادی را بــه 
صــورت ویدئــو در اختیــار عمــوم 
قرار داده اند. اما مطمئن باشید، 
وقتــی وارد حــوزه بــازی شــویم 
ایــن قضیــه بیشــتر می شــود و 
خیلــی از معلم هــا می آینــد و بــا 
اســتفاده از ایــن فنــاوری جدیــد 
تعاملــی  دیجیتــال  محتــوای 
درســت می کننــد. مــا در حــال 
ســاخت یــک پلتفــرم هســتیم 
کــه هــر معلــم و مدرســی بتوانــد 
آموزشــش را تبدیــل بــه بــازی و 
گیمیفیکیشــن کنــد. در حــال 
حاضر ما تا 5۰ درصد این پلتفرم 
را پیــش برده ایــم و در حدود ۲۰۰ 
مدرســه هم مــورد اســتفاده قرار 
گرفته است و از این طریق در حال توسعه آن هستیم. یک 
تیم بزرگ در حال کار روی آن اســت تا بتوانیم یک پلتفرم 
بازی سازی در راســتای تبدیل آموزش به بازی ایجاد کنیم. 
ما به دنبال این هستیم که هر معلم و مدرسه ای بتواند هر 
آموزشــی را با اســتفاده این پلتفرم تبدیل به بازی کند. در 
این محصول برخی از آموزش ها رایگان هستند. بحث این 
اســت که ما نیاز به اینترنت پایدار، مناســب و بدون فیتلر 
داریم تا مردم بتوانند از این محصولات استفاده کنند. به 
هر حــال زیرســاخت های اینترنت بــا دولت اســت؛ دولت 
می تواند حداقل این فضا را در اختیار شــرکت ها قرار دهد 

تا اینترنت مطلوبی را ارائه دهند. 
ادامه در صفحه ۱۵

هوش مصنوعی 
نمی خواهد جای 
انسان و معلم را 

بگیرد بلکه معلم را 
در جایگاه اصلی خود 
قرار خواهد داد. معلم 

دیگر لازم نیست 
چیزهای تکراری 
را به دانش آموزان 

یاد بدهد، بلکه 
باید خلاقیت را در 
ذهن دانش آموزان 

بکارد. پیش بینی من 
این است که هوش 
مصنوعی خدمت 
بزرگی را به جامعه 

آموزشی جهان 
خواهد کرد

رضا امیرزاده
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رمزارز
CRYPTOCURRENCY

توجه بیش از پیش 
سرمایه گذاران به بیت کوین

بیت کوین حداقل به 
صورت موقتی رشد 

خواهد کرد
صنــدوق قابــل معاملــه یــا »ای تــی اف« 
بیت کویــن توســط کمیســیون بــورس و 
اوراق بهادار آمریکا در مسیر تایید شدن 
اســت. »احســان مطلبــی«، مدیرعامــل 
»ســرمایکس« اعتقــاد دارد بعــد از 
تأیید ای تــی اف بیت کویــن، بیت کوین به 
عنوان یک دارایی شــناخته خواهد شــد. 
همچنین او می گوید پس از تایید ای تی اف 
بیت کویــن، ســرمایه گذاران بیشــتری بــه 
این دارایی دیجیتال توجــه خواهند کرد.  
احســان مطلبی، مدیرعامل سرمایکس 
با اشــاره به اینکــه اولین تأثیــری که تأیید 
ای تــی اف بیت کویــن می توانــد روی ایــن 
کوین و به طور کلی بــازار رمزارزها داشــته 
باشــد، این اســت که بیت کوین می تواند 
به عنوان یــک دارایی، به صــورت جدی تر 
شــناخته شــود، ادامــه می دهــد: » دلیل 
این جدی تر شدن این است که با این کار، 
وارد بــازی دارایی هــای بــاارزش مثــل طلا، 
نفت، سهام و غیره می شــود و با توجه به 
عمق بازاری که بیت کوین دارد، این اتفاق 
خیلــی می تواند بــرای آن مؤثر باشــد.« او 
در مــورد تأثیر تأییــد ای تــی اف بیت کوین 
توضیــح می دهــد: »دارنــدگان ارزهــای 
دیجیتال و عمق بازار این دارایی ها نسبت 
به سایر دارایی ها در سراسر جهان، بسیار 
ناچیز اســت. با تأیید ای تی اف بیت کوین 
چیــزی کــه اتفــاق می افتــد این اســت که 
نظــر ســرمایه گذاران بیشــتر از گذشــته 
بــه ارز دیجیتــال جلــب می شــود. از ایــن 
رو، بیت کویــن وارد رقابــت اصلی با ســایر 
دارایی ها می شود و سرمایه گذاران متنوع 

به سمت آن می آیند.«

REVIEWبررسی

نظرسنجی از مدیرعاملان صرافی های رمزارز ایرانی 

تأیید ای تی اف بیت کوین چه 
تأثیری بر بازار خواهد داشت؟

ایــن روزهــا احتمــال تأییــد صنــدوق قابــل معاملــه یــا 
»ای تی اف« بیت کوین توســط کمیســیون بورس و اوراق 
بهادار آمریکا فضای بازار رمزارز را تحت تأثیر قرار داده و 
اخباری که در این زمینه به گوش می رسد، موجب رشد 

قیمت این رمزارز شده است.
از پذیرش ای تــی اف بیت کوین، همــواره به عنوان عاملی 
برای رشد چشمگیر این رمزارز یاد می شود. از سال ۲۰۱۳ 
تا ۲۰۲۲، کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا چندین 
درخواســت از ســوی شــرکت های بزرگ بــرای راه اندازی 
ای تی اف بیت کوین را رد کرده، اما اکنون به نظر می رسد 

که این انتظارها در حال پایان یافتن باشد.

تأثیر مثبت کوتا ه مدت
»احســان مهدی زاده«، مدیرعامل 
صرافــی والکس با اشــاره بــه اینکه 
اگر ای تی اف بیت کوین تأیید شــود 
در کوتاه مدت حتماً تأثیر مثبتی در 
زمینه قیمــت و حجم معاملات، چه در ســطح جهانی و 
چه در ایران خواهد داشت، توضیح می دهد: »زمانی که 
اعتماد در بازارهای ریســکی مانند بازار رمــزارز افزایش 

پیدا کند، نرخ نفوذ در میان جامعــه هم بالا می رود و در 
پی آن، امکان ســرمایه گذاری هم افزایش می یابد. رفتار 
کاربر ایرانی بــا رفتار کاربــران جهانی مطابقــت دارد و از 
این رو تأثیر مثبت تأیید ای تی اف بیت کوین در ایران نیز 

قابل مشاهده خواهد بود.«

افزایش اعتماد کاربران
»سامان بیرقی«، عضو هیئت رئیسه 
صرافــی اوام پی فینکس نظر خــود را 
در مــورد تأییــد ای تــی اف بیت کویــن 

اخباری مبنی بر تایید صنــدوق قابل معامله بیت کوین 
به گوش می خورد. »محمد یعقوبی«، مدیرعامل صرافی 
یوبیتکس می گوید که در صورت به سرانجام رسیدن این 
موضوع، پول های بزرگی وارد بازار بیت کوین خواهد شد. 
او همچنین در توضیح ای تی اف ها بیان می کند که آنها 

موارد متعددی از انواع دارایی هستند.  
 محمــد یعقوبــی، مدیرعامــل صرافــی یوبیتکــس بــا 
خاطرنشــان کــردن اینکــه ای تی اف هــا، صندوق هــای 
سرمایه گذاری در بورس ها هستند عنوان می کند: »این 
صندوق هــای ســرمایه گذاری متشــکل از مــواردی مثل 
اوراق قرضه، کالا، ارز، طلا، نفت و موارد دیگر می توانند 

باشند. مزایای مهمی که ای تی اف ها دارند این است که 
شما با خرید یک واحد از این صندوق ها در چندین کالا 
و چندین شــرکت مختلف ســرمایه گذاری می کنید و از 

این رو کار خیلی ساده تر و راحت تر می شود.«
یعقوبــی در ادامــه در خصــوص ای تی اف ها در سراســر 
جهان می گوید: »اولین و شــاید معروف ترین ای تی اف، 
اس اندپــی 5۰۰ اســت کــه شــما بــا خریــد آن می توانید 
در 5۰۰ شــرکت ســرمایه گذاری کنیــد. حــدود ۳۰ ســال 
اســت کــه ای تی اف هــا در بازارهــای سراســر جهــان کار 
می کننــد و از روزی کــه عرضــه شــده اند، همــواره مــورد 
توجه قرار گرفته اند. اکنون مبلغ حــدود ۹ تریلیون دلار 

ای تی اف و
اندازه بازار رمزارز

مدیرعامل صرافی 
یوبیتکس مطرح کرد

I N T E R V I E W

رو، بیت کویــن وارد رقابــت اصلی با ســایر 
دارایی ها می شود و سرمایه گذاران متنوع 

به سمت آن می آیند.«

درخواســت از ســوی شــرکت های بزرگ بــرای راه اندازی 
ای تی اف بیت کوین را رد کرده، اما اکنون به نظر می رسد 

ای تی اف و
اندازه بازار رمزارز

مدیرعامل صرافی 
یوبیتکس مطرح کرد
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رمزارز
CRYPTOCURRENCY

این گونــه بیــان می کنــد: »بــه نظــر مــن تأییــد ای تــی اف 
بیت کویــن تأثیــر مثبتــی در پــی خواهــد داشــت. ایــن 
روزها شــاهد اتفاقات خوب برای بیت کوین هســتیم که 
در نتیجــه افزایش قیمــت آن را شــاهد خواهیم بــود. با 
توجه به پیشــتاز بودن فناوری، اتفاقی کــه در فیچرهای 
صرافی ها شاهد آن هستیم و همچنین امنیتی که برای 
کاربران ایجاد می شود، قطعاً فضا بازتر خواهد شد و در 

نتیجه میزان اعتماد کاربر نیز افزایش می یابد.«

ورود نهادهای نظارتی
»صالح خواجه دلویی«، مدیرعامل 
صرافــی هیتوبیت هــم در این مورد 
خاطرنشــان می کنــد: »اقــدام برای 
ای تی اف بیت کوین چند بعد دارد. 
یکی از ابعاد آن این اســت که کمیســیون بــورس و اوراق 
بهادار آمریــکا یــا نهادهای نظارتــی مالی به عنــوان یک 
کلاس دارایــی، بیت کویــن را می پذیرند و قوانیــن خود را 
بــرای ســرمایه گذاری قابــل نظــارت و دارای چهارچــوب 

مشخص می کنند.«
او ادامه می دهد: »زمانــی که ای تــی اف بیت کوین تأیید 
می شــود، از آنجا که ایــن موضوع تحت نظــارت خواهد 
بود و همچنیــن از آنجا کــه برترین مؤسســات مالی این 
کار را مدیریت می کنند، چند اتفاق خواهد افتاد. اولین 
مورد این است که طبیعتاً اســتقبال از رمزارزها را در پی 

خواهد داشت.
همچنیــن در کوتاه مــدت باعث رشــد بیت کوین خواهد 
شــد، امــا بخشــی از ایــن رشــد را بــازار در حــال حاضــر 
پیش خور کرده اســت؛ یعنی پیش از نهایی شدن تأیید 

ای تی اف بیت کوین، این رمزارز شــاهد رشــد 
بوده اســت. اما این موضوع باعث می شــود 
روشــی به وجــود بیاید که بــا تأییــد ای تی اف 
بیت کوین، شــاهد راه اندازی ای تی اف اتریوم 

نیز باشیم.«
مدیرعامــل صرافــی هیتوبیــت بــا اشــاره بــه 
اینکه همه این موارد کمــک می کند که افراد 
با ســطح ســرمایه های متنــوع بتواننــد از آن 
استفاده کنند، اضافه می کند: »تأثیر دیگری 
که به وجود می آورد این است که صرافی های 

متمرکــز بــه ســمت ارائــه خدمــات ای تــی اف برونــد و به 
پشتوانه این موضوع، این صرافی ها هم می توانند آن را 
ارائه دهند. بحث دیگری که مطرح می شــود این اســت 
کــه زمانــی کــه صحبــت از ای تی اف ها بــه میــان می آید، 
بازیگرانــی در حــال ورود بــه حــوزه رمــزارز هســتند کــه 
پیش از این در چنین فضایی نبودنــد. این اتفاق، حجم 
ســرمایه هایی را وارد بــازار می کنــد کــه می تواند بــا رویه 
صحیح خود اکوسیســتم رمزارزها را تحت الشــعاع قرار 
دهد. این سرمایه ها می تواند باعث راه اندازی پروژه های 

جدید دیگری نیز شود.«

 تــا پایــان ســال ای تــی اف 
بیت کوین تأیید می شود

»ســعید عبادتــی«، مدیرعامــل 
صرافی اکسبیتو با اشاره به اینکه 
هــر زمانی کــه بحــث داغ ای تی اف 
بیت کویــن شــکل می گیــرد، خــواه ناخــواه قیمــت آن 
رشــد می کنــد و کاربــران اقــدام بــه خریدوفــروش آن 
می کنند، توضیح می دهد: »از ایــن رو حجم معاملات 
صرافی های داخلــی و خارجــی هم زمان با هــم افزایش 
پیدا می کند. اگر ای تی اف بیت کوین تأیید شود، شاهد 
رشد آن خواهیم بود و این اتفاق در اواخر سال میلادی 
جاری خواهد افتاد. یکســری از مردم و ســرمایه گذاران 
بــه بیت کوین به عنــوان ابــزاری نــگاه می کنند کــه هنوز 
دارای ریســک بوده و ابزار پذیرش گســترده در جامعه 
را ندارد. اما چنین اخباری باعث می شــود یک حرکت 
اعتمادساز در بازار شکل بگیرد و خروجی آن، افزایش 
اعتماد مــردم برای پذیــرش بیت کویــن را در پی خواهد 

داشت.«

 پــس از تأییــد ای تــی اف 
بیت کوین آن را بفروشیم؟

»جمشید عباس پور«، مدیرعامل 
»اگــر  اســت:  معتقــد  کوینینــو 
ای تــی اف بیت کویــن تأییــد شــود 
و امــکان خریدوفــروش آن در بــازار ســهام فراهــم آیــد، 
در بلندمدت خبــر بســیار مهــم و تأثیرگذاری بــرای این 
رمــزارز خواهــد بــود. ایــن موضــوع قطعــاً به 
خریدوفــروش شــرکت های مالــی و حقوقــی 
کمک خواهد کرد. از طرف دیگــر، از آنجا که 
این شــرکت ها احراز هویت می شوند، میزان 
مالکیت بیت کوین توسط این شرکت ها نیز 

مشخص می شود.«
او در ادامــه توضیــح داد: »از ایــن رو 
نهنگ های بــازار مشــخص و رفتارهــای آنها 
قابــل پیش بینی تر می شــود. اما تأثیــر تأیید 
ای تی اف بیت کوین در کوتاه مدت را نمی توان 
با قطعیــت پیش بینی کرد. به نظر من ایــن اخبار قبل از 
اینکه ای تــی اف بیت کوین تأیید شــود، کار خود را انجام 
داده و بر بازار تأثیر گذاشــته اند. در روزهای اخیر شاهد 
رشــد قیمت بیت کوین بوده ایــم و روز تأیید شــدن الزاماً 
روز خوبــی بــرای خریــد و ســرمایه گذاری روی بیت کوین 
نمی تواند باشد. حتی می توان این زمان را فرصت خوبی 
برای فروش در نظر گرفــت. از طرفی من فکر نمی کنم که 
این موضوع تأثیر چندانی روی اعتماد مردم و افرادی که 

تاکنون وارد این بازار نشده اند، داشته باشد.«

ســرمایه گذاری در ای تی اف ها انجام شده و این مبلغ به 
تنهایــی می تواند نشــان دهد که ایــن فضا تا چــه اندازه 
محبوب اســت.« یعقوبی در مورد میزان اهمیت تأیید 
ای تــی اف بیت کویــن توضیــح می دهــد: »در واقــع اگــر 
ای تی اف بیت کوین تأیید شود، پول های بزرگی وارد این 
بــازار می شــود. پذیــرش ای تــی اف بیت کوین، رســمیت 
بخشــیدن به فناوری بیت کوین اســت؛ این موضوع به 
معنای کاهش سیاســت های ضد بیت کوینی در دنیا و 
ورود موج جدیدی از سرمایه گذاران به این فناوری است. 
به دنبال این اتفاق، توســعه ســریع تر و بزرگ تر فناوری 

بیت کوین را شاهد خواهیم بود.«

مهسا نجاتی 

mahsaanejatii1993
@gmail.com

ســرمایه گذاری در ای تی اف ها انجام شده و این مبلغ به 
تنهایــی می تواند نشــان دهد که ایــن فضا تا چــه اندازه 
محبوب اســت.« یعقوبی در مورد میزان اهمیت تأیید 
ای تــی اف بیت کویــن توضیــح می دهــد: »در واقــع اگــر 
ای تی اف بیت کوین تأیید شود، پول های بزرگی وارد این 
بــازار می شــود. پذیــرش ای تــی اف بیت کوین، رســمیت 
بخشــیدن به فناوری بیت کوین اســت؛ این موضوع به 
معنای کاهش سیاســت های ضد بیت کوینی در دنیا و 
ورود موج جدیدی از سرمایه گذاران به این فناوری است. 
به دنبال این اتفاق، توســعه ســریع تر و بزرگ تر فناوری 

بیت کوین را شاهد خواهیم بود.«

فصل دوم

شروع شدشروع شد

رضا جمیلی
با 

کنید سکن  ا
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 نقــش کــان تــک

 در تحقق ایده شهر هوشمند
مدیرعامل بیت هوم از حوزه کان تک و تأثیرات آن می گوید 

فناوری
T E C H N O L O G Y

یکی از کاربردهای کان تک به واقعیت افزوده برمی گردد که 
شــامل تجربه قدم زدن در نسخه سه بعدی ساختمان ها و 
مناطق می شود. زمان اهمیت ویژه ای دارد و فناوری کان تک 
امــکان ارتبــاط و همــکاری ســریع بیــن تیم هــای مختلــف 
ساخت وســاز را نیــز ممکــن می کنــد کــه ایــن به  نوبــه خود 
باعث سودآوری سریع تر طرح های عمرانی در کنار کاهش 
اثرات مخرب محیط زیســتی آنها می شــود. علــی بدیعی، 
هم بنیان گذار و مدیرعامل بیت  هوم در ادامه درباره تأثیرات 

این حوزه بر آینده صنعت ساختمان سازی می گوید.

 فناوری های ساخت وساز ؛ راهی برای کاهش 
اثرات زیست محیطی

بدیعــی بــا اشــاره بــه اینکــه صنعــت ســاختمان یکــی از 
بزرگ ترین مصرف کنندگان منابع طبیعی است و می تواند 
نقش بسزایی در توسعه پایدار داشته باشد، عنوان می کند: 
»کاربست فناوری های ساخت وساز پایدار یکی از راه هایی 
اســت که به  کاهش اثرات زیســت محیطی کمک می کند. 
ازجمله تلاش های این حوزه می توان به مصالح ساختمانی 
سبز، یافتن منابع پایدار و بازیافتی و همچنین ساخت وساز 
با انرژی کارآمد در جهت کاهش مصرف انرژی اشــاره کرد. 
در نتیجــه فناوری هــای ساخت وســاز با کاهــش ضایعات، 

بهینه سازی اســتفاده از منابع و کاهش اثرات 
زیست محیطی به فرآیند ساخت وساز کمک 

می کند تا به سوی توسعه پایدار حرکت کند.«
مدیرعامــل بیت  هــوم اضافــه می کنــد کــه بین 
کان تک و شــهرهای هوشــمند نیز ارتباط قابل 
توجهــی وجــود دارد: »شــهرهای هوشــمند، 
عناصــر هوشــمند را در زیرســاخت خــود 
گنجانده انــد که برای بهبــود کارایی، پایــداری و 
کیفیت کلی زندگی ســاکنان طراحی شده اند. 
ساخت شــهر هوشمند مســتلزم اســتفاده از 
فناوری هــا و ابزارهــای نوآورانه برای پشــتیبانی 

از طراحی و ساخت وســاز ســاختمان ها و زیرســاخت های 
هوشــمند نظیــر ادغــام اینترنــت اشــیا و سیســتم های 
اتوماســیون بــرای بهینه ســازی کارایــی، ایمنــی و پایــداری 

است. «

 تفاوت کان تک با پراپ تک
مدیرعامل بیت هوم با تأکیــد بر اینکه کان تــک و پراپ تک 
دو صنعــت متفاوت هســتند کــه از فنــاوری بــه روش های 
متفاوتی در بخش املاک و ســاختمان استفاده می کنند، 
دربــاره تفاوت هــای این دو صنعــت می گویــد: »کان تک به 
کاربرد فناوری در قبل و حین ساخت یک ملک اشاره دارد؛ 

در صورتی کــه پراپ تک به اســتفاده از فنــاوری در صنعت 
املاک و مستغلات اشاره دارد. همچنین کان تک با چندین 
محیط کنترل نشده و پویا سروکار دارد، درحالی که پراپ تک 
به دلیل توجــه به دارایی هــای موجود با یک محیط ایســتا 
ســروکار دارد. کان تــک بــر زنجیره تأمیــن و مدیریــت پروژه 
مسلط است، اما پراپ تک به نحوه بهینه ســازی استفاده 
از موارد موجود توجــه می کند. کان تک برخــلاف پراپ تک 
که برای ســاختمان های مســکونی و تجاری قابل استفاده 
اســت، بــرای دامنــه وســیع تری از دارایی های ســاختمانی 
استفاده می شود. در واقع، درحالی که برخی افراد کان تک را 
زیرمجموعه پراپ تک می دانند، این دو صنعت تفاوت های 
زیــادی داشــته و بــه مجموعــه مهارت هــای متفاوتــی نیاز 

دارند. «

 افزایش بهره وری ۴۰ درصدی با اســتفاده از 
فناوری

براســاس صحبت های بدیعــی، در حال حاضــر بعضی از 
ســازندگان تلاش دارند با اســتفاده از فناوری های مختلف 
ازجملــه پرینترهــای ســه بعدی و ســرویس های VR اولیه و 
همچنین هوش مصنوعی، اثر این فناوری ها را در فرآیندهای 
سنتی ارزیابی کنند: »مهم ترین حلقه و کلید موفقیت در 
ایــن فراینــد تطبیقی، شــکل دهی بــه ذهنیت 
مدیریتی صحیح در این فرایند است. بر اساس 
ارزیابی هــای صورت گرفته در صــورت فراگیری 
استفاده از فناوری های نوین در صنعت سنتی 
ساختمان می توان انتظار داشت بهره وری تا ۴۰ 

درصد بهبود پیدا کند.«

 ملزومات توسعه کان تک در ایران
بدیعــی توســعه کان تــک در ایــران را در گــرو 
امکانات قانونی، فنی، مالی و انســانی می داند 
و بیــان می کنــد: »امکانــات حقوقــی لازم برای 
توســعه کان تک ها شــامل تخصص حقوقی برای مقررات 
و الزامــات، آگاهی از قوانیــن مالکیت معنــوی و قراردادها و 
موافقت نامه ها می شــود. امکانات فنی نیز به قابلیت های 
تحقیق و توســعه برای فناوری های جدید، امکانات تست 
و ارزیابی عملکرد، دسترسی به ابزار و تجهیزات پیشرفته 
ساخت وساز و همکاری با متخصصان مهندسی، معماری 
و علم مواد برمی گردد. همچنیــن اگر بخواهیم به امکانات 
مالی لازم اشــاره کنیم می توانیم از نیاز به برنامه ریزی مالی 
برای ارزیابی هزینه و امکان سنجی، دسترسی به منابع مالی 
برای تحقیق، توســعه و اجرای فناوری هــای جدید و تأمین 
مالی مراحل ساخت و پس از ساخت نام ببریم. نیروی کار 

متخصص ساخت وساز، مهندسی و فناوری، متخصصان 
مدیریت پروژه، برنامه های آموزشی برای ارتقای مهارت ها و 
همکاری و مشارکت با دانشگاه ها، مؤسسات تحقیقاتی و 
انجمن های صنعتــی ازجمله اتفاق هایی اســت که باید در 

حوزه انسانی بیفتد.«
او اضافه می کند: »توجه به این نکته مهم است که امکانات 
خاص مــورد نیاز ممکن اســت بســته بــه ماهیــت و دامنه 
فناوری های ساخت وســاز در حال توســعه متفاوت باشد. 
علاوه بــر ایــن، همکاری و مشــارکت بــا ذینفعــان صنعت، 
سازمان های دولتی و مؤسسات تحقیقاتی می تواند توسعه 

فناوری های ساخت وساز را بیشتر کند.« 

مسیری از توسعه پایدار تا 
شهر هوشمند

کان تک و 
آینده صنعت 
ساخت وساز

صنعــت ساختمان ســازی در زمــره 
صنایعــی اســت کــه تاکنــون دچــار 
تغییــرات زیــادی بــوده و ایــن روزهــا 
مفهــوم جدیــدی در آن ایجــاد شــده 
را »کان تــک« می نامنــد و  کــه آن 
می توانــد انقلابــی عظیــم در صنعــت 
ساخت وســاز ایجــاد کنــد؛ در واقــع 
کان تــک بــه کاربســت فنــاوری در 
ساخت وســاز اشــاره دارد. ایــن روزهــا 
با وجود پروژه هــای رو به  رشــد عمرانی 
توجه بیشتری به دانش مدیریت پروژه 
صورت می گیرد و بــه عبارتی از فناوری 
هــم در زمینه طراحــی و ساخت وســاز 
و هم در زمینــه خلق، اســتفاده از مواد 
و مصالح جدید ســاختمانی اســتفاده 
می شــود، بــه طــوری کــه برخی بــر این 
باورنــد، آینــده ساخت وســاز در جهان 
بــدون در نظــر گرفتن نقش فنــاوری در 

آن، غیرممکن است. 
فراینــد  در  فنــاوری  از  اســتفاده 
ساخت وســاز موجــب جلوگیــری از 
هدررفت انــرژی شــده و قدمــی مثبت 
در راســتای تحقــق ایده توســعه پایدار 
اســت. پژوهش هــای اخیــر نشــان 
می دهــد کــه بــا اســتفاده از فنــاوری 
ساخت وســاز می تــوان توقــع داشــت، 
میــزان بهــره وری این حــوزه بیــن ۳۰ تا 
۴5 درصد افزایش یابد؛ به همین دلیل 
شــاهد گســترس اســتفاده از آن در 

جهان هستیم. 
همچنیــن برخــی بــر ایــن باورنــد کــه 
اســتفاده از فناوری ساخت وســاز قدم 
بزرگی در راستای تحقق شهر هوشمند 
اســت، چــرا کــه می توانــد بخشــی 
از عناصــر هوشــمند و زیرســاختی 
چنیــن فرمــی از شــهر را فراهــم کنــد. 
رنگ هــای نانــو، بتن هــای هوشــمند و 
ترمیم شــونده، مدل ســازی اطلاعــات 
ساختمان، پل های حرارتی، پرینترهای 
سه بعدی، عایق های اروژل، گجت های 
پوشــیدنی، پایه هــای از پیش  ســاخته 
شــده، پهبادهــا، ربات های معــروف به 
موریانــه و واقعیــت مجــازی از جملــه 
ابزارهایی هستند که از آنها در کان تک 
اســتفاده می شــود و موجبــات کاهش 
انرژی، توسعه پایدار و تحقق ایده شهر 

هوشمند را فراهم می کنند. 
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فناوری
T E C H N O L O G Y

رئیس هیئت مدیره فناوری اطلاعات ناواکو مطرح کرد 

کان تک به توسعه 
پایدار کمک می کند

کان تک را می توان نگرشی نســبتاً نوین به ساخت وساز 
دانســت که شــامل ایجاد و فروش دارایی ها با تسلط بر 
جنبه های مالــی می شــود. اســتفاده از فنــاوری در روند 
ساخت وســاز موجب کاهش هزینه ها می شــود که این 

ویژگی بــا توجه به گســتردگی 
در  ساخت وســاز  صنعــت 
جهان و تاثیر مستقیمی که بر 
زندگــی مــردم دارد، از اهمیت 

ویژه ای برخوردار است.   
»حمیــد کردبچــه«، رئیــس 
هیئت مدیره فناوری اطلاعات 
ناواکو درباره کان تک به کارنگ 
می گویــد: »جنبــه مالــی ایــن 
حوزه شامل موضوعاتی مانند 
تامیــن نقدینگــی از طریــق 
وام، ســپرده گذاری، مدیریــت 
ســرمایه در گــردش و بیمــه 
کردن ریســک می شــود. یکی 

از محورهــای اصلــی کان تک، زنجیــره تامین اســت. در 
ساخت وســاز از مواد اولیه و مصالح اســتفاده می شــود 
که در علــم اقتصاد بــه ایــن دســته از کالاهــا  کامودیتی 
می گویند. کامودیتی ها کالاهایی هستند که از آن ها در 
زندگی روزمره اســتفاده می شــود یا به عنــوان دارایی در 

بازار خرید و فروش قرار می گیرد.«
کردبچه در ادامه کامودیتی ها را در سه بخش قرار می دهد 
و می گوید: »کامودیتی ها به طور کلی در ســه دســته قرار 
می گیرنــد؛ کامودیتی هــای ســخت شــامل محصولاتــی 
می شــوند که به صورت طبیعــی در طبیعت وجــود دارد. 
برخی از نمونه های کامودیتی های سخت عبارت هستند 
از نفت، طلا، نقره و معدن های دیگر. این نوع کامودیتی ها 
جزو منابع محدود در نظر گرفته می شوند و معمولاً تحت 
تأثیر عواملی مانند تقاضا و عرضه جهانی قرار می گیرند. 
کامودیتی های نرم نیز شامل بیشتر محصولات کشاورزی 
مانند ذرت، سویا، گندم و ... شــده و به دلیل حساسیت 
بالا در برابر تغییرات اقلیمی و آب وهوایی، ممکن است با 
تغییرات فصل، قیمــت آنها در بازار تغییر کند. ســومین 
دســته از کامودیتی ها به فلزات اختصاص داده می شود 
که در برگیرنده موادی مانند فولاد، مس، آلومینیوم، روی 
و سایر مواد مشابه اســت. همچنین نفت و محصولات 
نفتی نیز در زیرشاخه ای به نام بازار انرژی قرار می گیرند. 
عــلاوه بر ایــن، فلــزات گران بها مانند طــلا و نقــره نیز جزو 

کامودیتی ها محسوب می شوند.«
کردبچــه معتقــد اســت که بــا ایــن اوصــاف، کان تــک با 
چندیــن محیــط کنتــرل نشــده و پویــا ســروکار دارد و 
زنجیره هــای تأمین ساخت وســاز باید طیف وســیعی از 
عواملی که تحت کنترل سازنده یا مالک نیستند را نظیر 
آب وهوا، ترافیک، نیروی کار و همچنین وابســتگی های 

متقابل بین آنها در نظر بگیرد. 

ســاختمان  مدیریــت صنعــت  عــدم   
تهدیدی برای توسعه پایدار

حمیــد کردبچــه می گویــد: »صنعــت ســاختمان یکــی 

از مهم تریــن صنایعــی اســت کــه در صــورت نداشــتن 
مدیریت صحیح در پروژه ها تهدیدی برای توسعه پایدار 
بــه شــمار می آیــد. در بســیاری از کشــورهای پیشــرفته 
آیین نامه هــا، قوانیــن و سیســتم هایی جهــت بررســی 
از  ســاختمانی  پروژه هــای 
حیــث پایــداری وجــود دارد. 
حتی در مورد رسیدن به نقطه 
ســازگاری بــا محیط زیســت 
هــم در ایــن اســناد و قوانیــن 
به نکاتــی توجه شــده اســت. 
اهــداف  بــه  دســتیابی  در 
توســعه پایــدار نیــاز اســت به 
مســائل زیســت محیطی در 
کنــار جنبه هــای اجتماعــی و 

اقتصادی توجه شود.«
کــه  می دهــد  توضیــح  او 
پایــه  بخش هــای  از  یکــی 
مربــوط بــه شــهر هوشــمند 
کــه نیازمنــد یک پارچگــی و پیش بینــی آینــده اجــزای 
شــهر بــرای تخصیــص و مدیریــت منابــع اســت، بــا 
 Building(اســتفاده از مدل سازی اطلاعات ســاختمان
Information Modelling( کــه فناوری مدل ســازی به 
کمک کامپیوتر اســت و برای مدیریت و تولید اطلاعات 
ساختمانی و فرایندهای وابسته با تولید، ارتباط و تجزیه 
و تحلیل مدل های اطلاعات ســاختمانی بــه کار می رود 
پوشــش داده می شــود. در نتیجه کاربســت کان تک  در 
ایران می تواند ما را به برای داشــتن شــهرهای هوشمند 

کمک کند. 
رئیــس هیئت مدیــره فنــاوری اطلاعــات ناواکــو دربــاره 
تفاوت بین کان تــک و پراپ تک بیــان می کند: »کان تک 
ســاخت و ایجــاد و فــروش  دارایی هــا از صفر اســت، در 
حالــی  که پراپ تــک بــه مدیریــت دارایی هایــی در زمینه 
اســتفاده و فــروش مجــدد دارایی هــای موجــود گفتــه 
می شود. در واقع در کان تک، باید بر زنجیره تأمین برای 
ایجاد محصــول و دارایــی متمرکز شــد امــا در پراپ تک 
بایــد براســتفاده و مولدســازی از دارایی هــای موجــود 
مســلط شــد. همچنین جامعه هــدف پراپ تک شــامل 
فروشندگان، واسطه   ها، مســتأجرها، مؤسسات تأمین 
مالی، بیمه و یوتیلیتی هایی نظیرآب و برق و گاز می شود. 
در صورتــی کــه جامعــه هــدف کان تــک شــامل مالــکان 
زمیــن، اســتخراج کننــدگان و فرآوری کننــدگان مصالــح 
ســاختمانی، ســرمایه گذاران، مهندســان، ســازندگان، 
تأمین کننــدگان و تولیدکننــدگان قطعــات، مؤسســات 
مالــی، بیمــه، ناظــران ســاخت و ارائه دهنــدگان پروانــه 

ساخت و اعتبار اسنادی می شود.«

 نقش رگولاتوری در توسعه کان تک
کردبچه با اشــاره به اینکه در چند ســال اخیر سکوهای 
متعددی به طور محدود بر قســمتی از زنجیره، از طیف 
فــروش، واگــذاری و تســهیم کالاهــای کامیودیتی هــا تــا 
مشــارکت در پروژه هــای ساخت وســاز فعــال شــده اند 
می افزاید: »اســتقرار کامــل زنجیره می تواند بسترســاز 

ایجــاد توســعه کســب وکارهای فنــاور در ایــن بخــش 
و همچنیــن تســهیلاتی بــرای بهره بــرداران کــه همــان 

خریداران محصول نهایی هستند، شود.« 
او در ادامــه اضافــه می کند: »زیرســاخت های متعددی 
از نظر قوانین بالادســتی مانند سیاست های کلی نظام 
و همچنین برنامه هفتم توســعه نظیر موارد حقوقی به 
عنوان پشــتیبان بــرای ایــن بخش وجــود دارد، امــا باید 
توجه داشت که پیاده سازی و استقرار این زنجیره ارزش 
به عنوان یک فناوری برهم زننده مطمئناً نیازمند تدقیق 
قوانین برای حفظ و صیانت از حقوق ذی نفعان اســت. 
از منظــر مالی نیــز قوانین پشــتیبانی از ســوی نهادهای 
رگولاتور مانند بانک مرکزی و بورس در حوزه صندوق های 
مسکن و سرمایه گذاری مشخص شده که البته سوابق 
نشــان داده با ورود فناوران بــه این حــوزه، بازبینی هایی 
در شــکل و محتوای قوانین و سیاســت های مالی ایجاد 

می شود.« 
بــه گفتــه او در زمینــه نیــروی انســانی شــاید کمتریــن 
دغدغه هــا را داشــته باشــیم، چراکه آمــار و ارقام نشــان 
داده که میــزان انطبــاق نیروهای انســانی در پیش بردن 
طرح هــای فناورانــه بیشــترین میــزان را تا کنــون به خود 

اختصاص داده است.

REPORTگزارش

آیا استارلینک
 نیاز به اخذ مجوز دارد؟  

نگاهی به 
رگولاتوری اینترنت 

ماهواره ای در 
جهان

اینترنــت ماهــواره ای اســتارلینک کــه 
توسط شرکت آمریکایی اسپیس ایکس 
اداره می شــود، در حــال حاضــر بیــش از 
6۰ کشــور جهــان را پوشــش می دهــد. 
اســتارلینک بــرای فعالیــت در برخــی 
کشورها مجبور به اخذ مجوز است. برای 
مثــال، در مــاه ژوئیه ســال جــاری، مالزی 
مجوز اســتارلینک را بــرای ارائه خدمات 
اینترنتی در این کشور، به ویژه در مناطق 
دورافتــاده، صــادر کرده اســت. عــلاوه بر 
مالزی، هند نیز در آستانه تأیید سرویس 
اســتارلینک اســپیس ایکس اســت تــا 
اینترنــت ماهــواره ای را بــه جمعیــت ۱.۴ 
میلیارد نفری این کشور برساند. مقامات 
قرار اســت در ماه اکتبر برای تأیید مجوز 
اســتارلینک در هنــد ملاقــات کننــد. 
استارلینک در کشــورهای دیگری مانند 
روآندا، کاستاریکا و ترکیه مجوز دریافت 

کرده یا در انتظار صدور آن است.
روز شــنبه، ششــم آبان نیــز مرکــز روابط  
عمومــی و اطلاع رســانی وزارت ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعــات اعــلام کــرده کــه در 
آخرین جلسه »هیئت مقررات رادیویی 
اتحادیه بین المللی مخابــرات« یا همان 
RRB، شــرکت اســپیس ایکس مکلــف 
به همکاری بــا جمهــوری اســلامی ایران 
برای ارائــه خدمــات اینترنت ماهــواره ای 
خود شــده اســت. لازم بــه ذکر اســت که 
در رسانه های خارجی و ســایت اتحادیه 
بین المللــی مخابــرات، اشــاره ای بــه این 
جلسه و مصوبات آن و همچنین موضع 
شرکت اســپیس ایکس درباره آن نشده 

است.
فعالیت اینترنــت ماهــواره ای در ایران در 
سال گذشته هم زمان با اعمال محدودیت 
برای برخی از پیام رســان ها و شــبکه های 
اجتماعی خارجــی آغــاز شــد و در ادامه 
برخی مســئولان ازجمله وزیــر ارتباطات 
درباره شرایط فعالیت قانونی آن در کشور 
اظهارنظــر کردنــد. براســاس گزارش هــا 
اینترنت ماهواره ای به صورت محدود در 
برخی از مناطق کشور مورد استفاده قرار 
می گیرد، اما مسئولان تأکید داشتند تنها 
در صورتی که این فناوری به صورت قانونی 
در کشور و مطابق قوانین داخلی فعالیت 

کند، از آن استقبال می کنند.

 کان تک ساخت و ایجاد 
و فروش  دارایی ها از 

صفر است، در حالی  که 
پراپ تک به مدیریت 
دارایی هایی در زمینه 

استفاده و فروش مجدد 
دارایی های موجود 

گفته می شود

I N T E R V I E W
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برخی از صاحب نظران مدیریت داده، برای شرح کلان داده 
Big Data چنیــن گفته اند: »مقــدار عظیم، طاقت فرســا 
و غیرقابل کنترل اطلاعــات«. جان گرانت نیــز آنگاه که در 
سال ۱66۳ در حال بررسی طاعون بوبونیک بود که اروپای 

آن زمــان را بــه ویرانــی می کشــاند، بــا »مقــدار 
بسیار زیاد اطلاعات« سروکار داشت. گرانت 
از بررســی های آماری اســتفاده کرد کــه او را در 
جایگاه نخســتین فردی نشــاند که از تجزیه و 
تحلیل داده های آماری استفاده کرده است. در 
اوایل دهه ۱۸۰۰ حوزه آمار به گردآوری و تجزیه 

و تحلیل داده ها گسترش یافت.
برای درک رشد اندازه کلان داده ها نیازی نیست 
تا به پیش تر برگردیم و به سال ۱66۳ نگاه کنیم. 
گام های اساسی برای رسیدن به مفهوم مدرن 

کلان داده شــامل توســعه رایانه هــا، تلفن هــای هوشــمند، 
اینترنت و تجهیزات وابسته به حسگر ها )اینترنت اشیا( 
برای فراهم کردن داده ها است. کارت های اعتباری نیز با ارائه 
مقادیر فزاینده ای از داده ها در این مســیر نقش داشتند. 
تردیدی نیست که رسانه های اجتماعی توانستند ماهیت 
حجم داده هــا را به روش هــای جدید که هم چنــان در حال 
توسعه است تغییر دهند. تکامل فناوری مدرن با تکامل 

کلان داده ها در هم تنیده شده است.

 شکل گیری کلان داده
در سال ۱۸۸۰، داده ها برای اداره سرشماری ایالات متحده 
دردسر آفرین شد. برآورد آنها این بود که پردازش داده های 

گرد آوری شــده در آن سرشماری هشت ســال زمان می برد 
و پیش بینی کردند که پردازش داده های سرشــماری ۱۸۹۰ 
بیش از ۱۰ ســال زمان نیــاز دارد. در ســال ۱۸۸۱ مرد جوانی 
به نام »هرمان هولریث« که برای دفتر سرشــماری کار می 
کــرد، ماشــین جدول بنــدی هولریــث را ایجاد 
کرد. اختراع او بر اساس کارت های سوراخ شده 
بــود کــه در دســتگاه های بافندگــی مکانیکــی 
برای کنترل نقش و نگارهای بافته شــده به کار 
می رفت؛ دستگاه جدول بندی هولریث زمان ۱۰ 

سال را به ۳ ماه کاهش داد.

 ظهــور نخســتین پردازش گر های 
داده

در ســال ۱۹۲۷ یک مهندس اتریشی-آلمانی 
به نــام »فریتــز فلومــر« ابــزاری بــرای ذخیــره اطلاعــات به 
شــکل مغناطیســی بــر روی نــوار ســاخت. فلومــر روشــی 
برای چسباندن نوارهای فلزی به کاغذ ســیگار ابداع کرده 
بــود )بــرای اینکــه لب هــای ســیگاری ها توســط کاغذهــای 
ســیگارپیچی آلوده نشــود( و تصمیــم گرفت از ایــن روش 
برای ایجاد یک نوار مغناطیســی اســتفاده کند. او پس از 
آزمایش هایــی با مــواد گوناگــون، اختراع خــود را کــه کاغذ 
بسیار نازک آعشته شده با پودر اکســید آهن بود در سال 

۱۹۲۸ ثبت کرد.
در طول جنگ جهانی دوم )به طور مشخص در سال ۱۹۴۳( 
بریتانیایی ها کــه ناامید از شکســتن رمزگذاری های نازی ها 
بودند، دســتگاهی ســاختند که الگوهای پیام های رهگیری 

درهم  تنیدگی کلان داده ها و تکامل فناوری مدیریت داده 

چالش ها و راه کارهای 
استفاده از آمار

درک بهتر دنیای پیرامون با تجزیه و تحلیل داده ها

پایه گذاران کلان داده

HISTORYتاریخچه

دنیــای  کلان داده  اخیــر،  ســال های  در 
کســب وکارهای امروزی را دگرگون کرده است. 
کلان داده ترکیبــی از داده هــای ســاختاریافته، 
نیمه ســاختاریافته و بدون ساختار و دسته ای 
از اطلاعــات اســت کــه ســازمان ها آن را بــرای 
اهــداف تجــاری اســتخراج می کننــد و از طریق 
یادگیری ماشینی، ساخت مدل  های پیش بینی 
و دیگــر برنامه هــای کاربــردی تجزیــه و تحلیل 
داده های پیشرفته آن را به کار می گیرند. بستر 
کاربرد کلان داده از آنجا شکل گرفت که افرادی 
باهــوش ارزش روی آوردن بــه آمــار و تجزیــه و 
تحلیل را برای فهــم دنیای پیرامــون خود درک 
کردنــد. در ادامــه نگاهی بــه روند شــکل گیری 
فناوری در این حوزه و شخصیت های تاثیرگذار 

در آن خواهیم داشت. 
۱66۳: »جان گرانت« تجزیه و تحلیل داده های 
آمــاری را بــا کار روی طاعــون بوبونیــک معرفی 

کرد. 
۱۸65: »ریچارد میلار دیونز« اصطلاح »هوش 
تجــاری« را پدیــد  آورد کــه بــه معنــای فرآینــد 
تجزیه و تحلیــل داده ها و کاربرد آن بــرای ارائه 

اطلاعات عملی بود.
۱۸۸۴: »هرمان هولریث« دستگاه جدول بندی 
برپایه کارت منگنه را اختراع و پردازش داده ها 
را آغــاز کــرد. دســتگاه هولریــث برای پــردازش 
داده هــای سرشــماری ۱۸۹۰ ایــالات متحــده 
بــه کار گرفتــه شــد. وی در ســال ۱۹۱۱ شــرکت 
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را ایجاد کرد که در ادامه به IBM تبدیل شد.
۱۹۲۶: »نیکــولا تســلا« پیش بینــی کــرد روزی 
انســان ها بــه وســیله ابــزاری کــه آن را می توان 
»در جیب جلیقه« جابه جا کرد، به بخش های 

بزرگی از داده ها دسترسی خواهند داشت. 
۱۹۲۸: »فریتــز فلومــر« راهــی بــرای ذخیــره 
اطلاعات روی نوار مغناطیســی ابداع کرد. این 
فرآینــد ســرانجام وی را بــه ســوی ســاخت نوار 

مغناطیســی کشــاند که بنیان نوارهای کاست 
و موارد دیگر شد.

۱۹۴۳: یکی از نخســتین دستگاه های پردازش 
داده برای رمزگشــایی کدهای نازی هــا در طول 
جنــگ جهانــی دوم در بریتانیــا ســاخته شــد. 
دســتگاه Colossus مقایســه های منطقــی و 
شمارش لازم برای تجزیه و تحلیل حجم زیادی 

از داده ها را انجام می داد.
۱۹۵۹: »آرتــور ســاموئل« برنامه نویــس IBM و 
پیشــگام هــوش مصنوعــی اصطــلاح یادگیری 

ماشینی را ابداع کرد.
۱۹۶۵: برنامه ساخت نخستین مرکز داده برای 
ذخیــره اظهارنامــه مالیاتی و اثر انگشــت روی 

نوار مغناطیسی در آمریکا آغاز اما رها شد.
۱۹۶۹: شــبکه ارتباطــی آرپانــت که نخســتین 
شبکه گســترده ارتباطی شــامل کنترل توزیع 
شــده برپایه شــیوه نامه ارتباطی TCI/IP بود، 
ایجاد شــد که بنیان اینترنت امروزی را شــکل 

داد. 
۱۹۸۹ و ۱۹۹۰: »تیم برنرز لی« و »رابرت کالیو« 
در زمان کار CERN شبکه جهانی وب را ایجاد 
کردند و دوران اینترنت با دسترسی گسترده و 

آسان به داده ها آغاز شد.
۱۹۹۶: بــرای نخســتین بــار ذخیــره ســازی 
داده هــای دیجیتــال به صرفه تــر از ذخیــره 

اطلاعات روی کاغذ شد. 
۱۹۹۷: دامنه google.com یک ســال پیش از 
راه اندازی ثبــت  شــد؛ برآمدن موتور جســتجو 
موجب توسعه بسیاری از نوآوری های دیگر از 
جمله یادگیری ماشــینی، کلان داده و تجزیه و 

تحلیل شد.
 NoSQL ۱۹۹۸: پایگاه داده رابطــه ای منبع باز
توســط »کارلو استروزی« توســعه داده شد که 
راهی برای ذخیره و بازیابی داده های مدل سازی 
شــده بــه گونــه ای متفــاوت از پایــگاه داده های 

سنتی ارائه کرد.
مهران امیری  

mehranamiri
@gmail.com
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شــده از ســوی آلمان هــا را پــردازش می کــرد. ایــن دســتگاه 
Colossus نام داشت و می توانست 5۰۰۰ حرف را در ثانیه 
پــردازش کنــد و حجــم کار را از چنــد هفته به چند ســاعت 
کاهــش داد. دســتگاه Colossus نخســتین پردازش گــر 
داده بود. دو ســال پس از آن در سال ۱۹۴5 جان فون نویمان 
مقاله ای درباره رایانه خودکار متغیر گسســته الکترونیکی 
EDVAC  نوشــت که نخســتین بحث مستند شــده درباره 
ذخیره ســازی برنامه ها بود که معماری رایانه هــای امروزی را 
بنیان نهاد. گفته می شود این رخدادها منجر به شکل گیری 
رســمی آژانس امنیــت ملی ایــالات متحــده NSA از ســوی 
ترومن، رئیس جمهور آمریکا در سال ۱۹5۲ شد. کارمندان 
این آژانس وظیفه رمزگشایی پیام های رهگیری شده در طول 
جنگ سرد را بر عهده داشتند. رایانه های آن زمان بدان پایه 

از پشرفت رسیده بودند که قادر 
به گردآوری و پردازش مستقل و 

خودکار داده ها باشند. 

 اینترنــت و رایانه های 
شخصی

در ۲۹ اکتبــر ۱۹6۹، کار شــبکه 
آرپانت با ارسال پیامی از رایانه 
میزبان در دانشگاه یو سی ال ای 
بــه رایانــه میزبــان در دانشــگاه 
استنفورد آغاز شــد اما مردم از 
وجــود ایــن طــرح آگاه نبودنــد. 
بــا ایــن حــال در ســال ۱۹۸۹ 
زیرســاخت های آرپانــت رو بــه 
پیر شــدن رفت و آن ســامانه به 
اندازه شبکه های جدید کارآمد 

و ســریع نبود. ســازمان هایی که از این سیســتم اســتفاده 
می کردند به سوی شبکه های دیگر مانند NSFNET حرکت 
کردنــد. در ســال ۱۹۹۰ آرپانــت تعطیل شــد اما ایــن طرح، 

اینترنت را برای بشر به ارمغان آورده بود. 
در ســال ۱۹65 دولــت ایالات متحــده اولین مرکــز داده را با 
هدف ذخیره میلیون ها مجموعه اثر انگشت و اظهارنامه 
مالیاتی ایجاد کرد. داده ها به نوارهای مغناطیسی منتقل 
و قرار بود در یک مکان مرکزی ذخیره شوند. نظریه پردازان 
توطئه، ترس خود را از اجرایی شدن این برنامه بیان کردند 
که منجر به ناتمام ماندن طرح شد اما این ابتکار نخستین 

تلاش ثبت شده برای ذخیره سازی داده در اندازه بزرگ بود.
در ســال ۱۹۸۹، »تیــم برنــرز لــی« مفهــوم شــبکه جهانــی 
وب World Wide Web را مطــرح کــرد. هــدف او بــه 
اشتراک گذاری اطلاعات با استفاده از یک سامانه فرامتن 
بــود. در پاییــز ســال ۱۹۹۰ برنــرز لــی که بــرای »ســرن« کار 
می کرد، ســه دســتور اصلی فناوری اطلاعات را نوشــت که 

همچنان اساس وب امروزی هستند:
HyperText Markup Language(: HTML( زبان نشانه 

گذاری فرامتن؛ زبان قالب بندی وب
(Uniform Resource Locator( منبــع یــاب   :URL
یکنواخت؛ یک »آدرس« منحصر به فرد برای شناســایی 

هر منبع که در وب استفاده می شود. 
(HyperText Transfer Protocol( شــیوه نامه  :HTTP
انتقــال فرامتــن؛ بــرای بازیابــی 
منابــع مرتبــط از سراســر وب 

استفاده می شود.
در ســال ۱۹۹۳ ســرن اعلام کرد 
کــه شــبکه جهانــی وب بــرای 
توســعه و اســتفاده همگانــی 
رایــگان اســت. بخــش رایــگان 
عنصــری کلیــدی در اثرگــذاری 

وب بر مردم جهان بود.

ذخیره ســازی   
کلان داده

ذخیره مغناطیســی همچنان 
کم هزینه تریــن  از  یکــی 
روش هــای ذخیره  داده اســت. 
نوارهــای راه راه مغناطیســی 
فلومر خود را با شــکل های گوناگون از اســتوانه ها، فلاپی 
دیسک ها و دیسک های سخت سازگار کرد. در سال های 
اخیر ذخیره ســازی ابری داده ها ابزاری اســت که در این 
زمینه محبوب شده است. نخستین کلود در سال ۱۹۸۳ 
ظاهر شــد، آنگاه که CompuServe به مشــتریان خود 
۱۲۸ کیلوبایــت فضای داده برای ذخیره ســازی شــخصی 
و خصوصــی ارائــه داد. پیشــرفت های فنــی در اینترنت 
همراه با کاهش هزینه های ذخیره ســازی داده، استفاده 
از فضای ابری برای ذخیره سازی داده های کسب وکارها و 

افراد را اقتصادی تر کرده است.

گام های اساسی برای 
رسیدن به مفهوم 
مدرن کلان داده 

شامل توسعه رایانه ها، 
تلفن های هوشمند، 
اینترنت و تجهیزات 
وابسته به حسگر ها 
(اینترنت اشیا) برای 
فراهم کردن داده ها 

است
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ادامه از صفحه ۹ 

هوش مصنوعی زمین بازی آموزش را تغییر می دهد

INTERVIEWگفت و گو

 مهم تریــن چالشــی کــه در این 
مسیر پیش رو دارید؟

عــلاوه بــر موضــوع زیرســاخت های اینترنــت که 
بــه آن اشــاره کردم، تصمیمــات دولــت مهم ترین 
چالش های ما در این مسیر هستند. پروسه های 
بروکراســی ســازمان های دولتی هم وجــود دارند؛ 
هرچند مــا تا کنون فقــط با بخــش خصوصی کار 
کرده ایم و سابقه کار با بخش دولتی را نداشته ایم. 
اما این پروسه بروکراسی و همچنین تصمیم های 
لحظه ای دولت برای هر استارتاپی یک مانع است 

و کسب وکارها را دچار دردسر می کند. 

 آیــا هیچ کــدام از ایــن ۵ هــزار 
مدرســه که بــا شــما کار می کننــد، دولتی 

بوده اند؟
ما در کشــور حــدود 5۰ هزار مدرســه غیرانتفاعی 
فعال و قوی داریم و در حال حاضــر تمرکز ما روی 
این بخش اســت. البتــه ناگفتــه نماند که ســهم 
مدارس غیرانتفاعی از دانش آموزان کشور خیلی 
کم اســت. حــدود ۱۰ الــی ۱۱ درصــد دانش آموزان 
ایرانی در مدارس غیرانتفاعی تحصیل می کنند. ما 
جزو کشورهایی هستیم که درصد دانش آموزانی 
که در مــدارس غیردولتــی درس می خوانند در آن 

خیلی کم است. 

 فضای استارتاپی حوزه آموزش 
چه اندازه به نسبت سایر حوزه های نوآوری 

توانسته تاثیرگذار باشد؟
مــن بــا حضــور در کمیســیون آمــوزش و پژوهش 
ســازمان نصر به دنبال این بودم که فضــای حوزه 
آموزش را تغییر دهــم و در این زمینه تلاش خودم 
را کردم. یکــی از مســائلی کــه در این حــوزه وجود 
دارد، عدم وجود نوآوری اســت. وقتی ما از نوآوری 
حرف می زنیم، واقعاً باید کاری را انجام دهیم که نو 
باشد. شاید خیلی از کارهایی که ما انجام داده ایم 
در کشورهای دیگر هم انجام شده باشد اما برخی 
از کارهای ما در کشــورهای دیگر هم انجام نشده 
اســت. در نهایت هدف ما این اســت که کاری که 
انجام می دهیم باعث ارتقای آن مرکز آموزشی که 
از خدمات ما استفاده می کند شود. یک نقدی که 
من همیشه به اکوسیستم استارتاپی حوزه آموزش 
داشته ام این بوده که بخش خلاقیت در آن خیلی 
ضعیف بوده است و انگار تنها خواسته اند که آن 
خلأیی که بــه دلیــل فیلترینگ و عدم دسترســی 
مــردم به یک پلتفــرم و اســتارتاپ خارجــی ایجاد 
شده را پوشــش دهند. کســب وکارها خیلی بهتر 
می توانستند در این حوزه رشد کنند و حرف  های 
جدیــد بزننــد. در واقــع اغلب بــه این شــکل بوده 
اســت کــه یــک چیــزی آن طــرف ســاخته شــده و 
استارتاپ های ما آمده اند آن را اینجا کپی کرده اند 
و حتی یک چیز کوچک هم به آن اضافه نکرده اند. 
خیلی اوقات حتی این کپی هم ناقص بوده است. 
ما در مجموعه خود سعی کرده ایم که این نوآوری 

را داشته باشیم و مدل رشد ما نیز مبتنی بر همین 
ویژگی بــوده اســت؛ اما بــه نظــرم ایــن ذهنیت در 
اکوسیستم نوآوری حوزه آموزش داخلی نیست. 

 آیا برنامــه ای بــرای ورود به بازار 
بین المللی دارید؟

علاقه مند هستیم که این کار را انجام دهیم. رشد 
در ایران محدود اســت و وصل شــدن به بازارهای 
بیــن المللــی یکــی از آرزوهای مــن اســت و اینجا 
در حال تحقیق هســتم تا بتوانم بســتر مناسبی 
پیدا کنم کــه نیاز دنیا باشــد و بتوانیم وارد شــویم 
و خدمات خود را به سایر کشورهای دنیا نیز ارائه 

دهیم. 

 بــه عنــوان شــتاب دهنده چــه 
فعالیت هایی داشته اید؟

مدل ما استارتاپ استودیو است و استارتاپ های 
خــود را پوشــش می دهیــم. بــرای مثــال همیــن 
پــروژه آمــوزش از طریــق بازی  های دیجیتــال یکی 
از اســتارتاپ های مــا اســت که بــا برنــد و تیم فنی 
مستقل فعالیت می کند. »بی درنگ« و »هم ترم« 
هــم از دیگــر اســتارتاپ های مــا بوده انــد. برخــی 
محصولات هــم بوده اند مانند »تارگــت« که آنها 
را به صــورت عمومی لانــچ نکرده ایــم و خودمان از 
آن استفاده می کنیم. ما در مجموع ۱5 استارتاپ 
را در این حوزه داشته ایم که در مراحل مختلف کار 
کرده اند اما در حال حاضر 6 استارتاپ در مجموعه 
شتاب دهنده ما فعال هستند و بقیه یا به دلایلی 
حذف شــده اند یا فعلاً متوقف هســتند تا بعداً از 

آنها بهره ببریم. 

 یکی از بزرگ ترین پروژه هایی که 
در زمینه آموزش شــکل گرفت و به خاطر 
همه گیری کرونــا زیاد دربــاره اش صحبت 
می شــد اپلیکیشــن شــاد بــود، نظر شــما 

درباره آن چیست؟
اپ شاد یک نقطه ضعف بود که یک نرم افزار هم 
از کنار آن بیرون آمده بود. با این اپلیکیشــن تنها 
یک کار به کارهای مدارس اضافه شــده، در حالی 
که هیچ کس آنجا را نمی بیند و درصد استفاده از 
آن هم به شــدت پایین و می توان گفت نزدیک به 
صفر اســت. دولت با این روش تنها به دنبال این 
بوده که بگوید یک سامانه ارتباطی ساخته است. 
دولت به جای اینکه این فضا را به بدنه شرکت های 
دانش بنیان بســپارد که بــرای آن یــک راه کار پیدا 
کنند، خــودش یــک راه کار گذاشــته و می گوید که 
همه باید به اجبار از آن استفاده کنند. این موضوع 
شــبیه همــان سیســتم یک پارچــه ای اســت کــه 
مدارس باید نمره هــا را در آن بگذارند اما آنجا هم 
هیچ نظارتی وجود ندارد. وقتی نام سیســتم های 
یک پارچه می آیــد یعنی هزینه های وحشــتناک 
دولت و اجبار؛ در نهایت اینکه هیچ خروجی نیز 

وجود نخواهد داشت. 



برای اطلاع از جزئیات برنامه ها و همکاری های B2B تماس بگیرید


